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وزیر کار خبر داد:

افزایش سرمایه گذاری ایران 
و عراق در حوزه اشتغال

مزایده خودروهای توقیف 
شده در گمرک در مردادماه

نوسازی سالانه ۱۵۰ هزار واحد 
مسکونی در بافت فرسوده 
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سرمقاله

ظرفیت های بخش تعاون 
در ایجاد اشتغال

در راســتای بهبود فضای 
کسب و کار موجود، توسعه 
فعالیت هــای اقتصــادی 
و تولیــدی بخش هــای 
غیردولتــی الزامی اســت و باید در ایــن حوزه 
سیاست گذاری های مبتنی بر ظرفیت ها تدوین 
شود. موانع بسیار در راستای توسعه بهبود فضای 
کسب و کار وجود دارد. حمایت های دولتی و قانونی 
برای حل چالش های کسب و کار و تسهیل حضور 
و فعالیــت در فضای کار و تولید ضروری اســت. 
برنامه های ۵ ساله از جمله برنامه هفتم توسعه می 
تواند شامل اقدامات موثر عملیاتی مناسب درباره 

وضع قوانین و...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس بازار کار
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۱۲۰۰ میلیارد تومان معافیت 
مالیاتی دانش بنیان ها

رشد 3.۹ درصدی اشتغال در برنامه هفتم هدف گذاری شده است

پیشتازی بخش خدمات  در اشتغالزایی
صفحه3

صفحه2

بازگرداندن  معادن  راکد  و  نیمه فعال  به  چرخه  تولید 
معاون   وزارت   صمت   خبر  داد :

معاون علمی و فنــاوری رئیس جمهــور از نحوه 
ارزیابی و طبقــه بندی جدید دانــش بنیانها خبر 
داد و گفت: در  نظام جدید شــرکت ها به ۳ دسته 
نوپا، نوآور و فناور تقسیم شده اند. روح الله دهقانی 
فیروزآبادی در جلسه ای با حضور رؤسای پارک های 
علم های و فناوری سراسر کشور که امروز در معاونت 
علمی ریاست جمهوری برگزار شد با اشاره به ارتقا 
نظام ارزیابی حمایت از دانــش بنیان ها گفت: بعد 
از ســال ها فعالیت دانش بنیان ها می دانیم کجاها 
ضعف و اشــکال وجود دارد؛ بایــد از "طبقه بندی 
نوعی" شــرکت ها بپرهیزیم و دیگر نباید شرکت 
دانش بنیان نوع یک، دو و سه داشته باشیم بلکه در 
 نظام جدید شرکت ها به ۳ دسته نوپا، نوآور و فناور 
تقسیم شده اند. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری افزود: به طور مثال شرکتی 
که زیر ۵ ســال فعالیت دارد و زیر ۵ میلیارد تومان 
گردش مالی دارد، شــرکت نوپا محسوب می شود 
و شرکتی که این شــرایط را رد کرده و به محصولی 
رسیده و بازاری دارد، شرکت نوآور نامیده می شود. 
دسته سوم شــرکت های دانش بنیانی هستند که 
گردش مالی بیشــتری دارند و بالغ بــر ۵۰ درصد 
فروشــش بر مبنای و فناوری است و شرکت فناور 
به حساب می آیند. وی با اشــاره به اینکه اگر برای 
همه شــرکت های دانش بنیــان معافیت مالیاتی 
صادر کنیم، هزینه اش کمتر از ۱۰۰ میلیارد تومان 
می شود، گفت: در سال گذشته ۱,۲۰۰ میلیارد تومان 
معافیت مالیاتی شرکت های دانش بنیان ها را صادر 
کردیم. دهقانی از ارتقا نظام تأمین مالی شرکت های 
دانش بنیان خبــر داد و گفت: در بحث تأمین مالی 
شرکت های دانش بنیان به ۳ تقسیم بندی رسیده 
ایم؛ نخست شرکت های معمول، شرکت هایی که 
رشد متوسط دارند و شرکت هایی با رشد عالی. بنا 
داریم نظام تأمین مالی شــرکت ها را ارتقا دهیم و 
اعتبارات را نقطه زن تر به شرکت ها تخصیص دهیم. 

معاون علمی رئیس جمهور...

اجتماعی

وزیر کشــور خدمات اورژانس اجتماعی ســازمان 
بهزیستی را بسیار حائز اهمیت دانست و گفت: این 
خدمات امری انســانی، اخلاقی و اسلامی است و در 
دولت مردمی ســیزدهم، علاوه بر مراکــز اورژانس 
اجتماعی موجود در شهرها، برنامه های توسعه ای نیز 

وجود و در یکصد شهر دیگر در دستور کار قرار دارد.
احمد وحیدی در مراســم بازدیــد از مرکز اورژانس 
اجتماعی و رونمایی از فاز جدید ســامانه و شــبکه 
سراسری بیسیم با تبریک هفته بهزیستی و تسلیت 
ماه محرم گفت: کار بهزیستی و اورژانس اجتماعی 
بسیار ارزشمند، انســانی و اخلاقی است و ان شاالله 
با ثواب فراوان برای همه عزیزانی که مشغول به این 
خدمات بزرگ هستند. وی افزود: خدمات رسانی و 
همراه بودن با کسانی که به هر دلیل در زندگی دچار 
مشکلاتی شده اند و به تنهایی قادر به حل نیستند، باید 
حتما کمک شوند تا بتوانند از این گردنه به سلامت 

عبور کنند، خیلی مسئله مهمی است.
وحیدی با اشاره به این مضمون شریف که عبادت بعد از 
ایمان به خدا، خدمت به خلق است، خدمات بهزیستی 
را مصداق این مضمون دانست و افزود: امیدوارم کار و 
عمل همه افرادی که مشغول هستند، عبادت بزرگی 
برای آنان محسوب شود. وزیر کشور خدمات اورژانس 
اجتماعی سازمان بهزیســتی را بسیار حائز اهمیت 

دانست و گفت: ارائه پاسخ فوری، به موقع و در محل به 
عزیزانی که دچار مشکل شده اند، بسیار مهم است و 
البته باید کاری کنیم که آسیب های اجتماعی کلا از 
بین برود، اما تا رسیدن به آن نقطه، خدمات اورژانس 

اجتماعی بسیار ضروری و مهم است.
وی افزود: این خدمات امری انسانی، اخلاقی و اسلامی 
است و در همین دوره دولت مردمی سیزدهم، علاوه بر 
مراکز اورژانس اجتماعی موجود در شهرها، برنامه های 
توسعه ای وجود دارد و در یک صد شهر دیگر در دستور 
کار هست و برنامه های بهزیستی برای تقویت اورژانس 
اجتماعی قابل تقدیر است. وزیر کشور در خصوص 
هم افزایی بهزیستی و وزارت کشور، خاطر نشان کرد: 
ارتباطات ما با بهزیستی بسیار قوی و صمیمی است و 
همانطور که در سال گذشته در کنار بهزیستی بودیم، 
امســال هم خواهیم بود و تا جایی که بتوانیم کمک 

خواهیم کرد.
این مقام مسئول همچنین با ضروری خواندن موضوع 
مناسب سازی گفت: جلسات متعددی در این حوزه 
برگزار شده و روند خوبی دارد. همچنین به همه استان 
ها و شــهرداری ها ابلاغ هایی شده اســت، اما نتایج 
عملی آن زمان می برد. ان شاالله با همت همه عزیزان 
 در شــهرها، شــهرداریها، ادارات و...شاهد وضعیت 

بهتری باشیم.

معــاون توســعه منابع انســانی و پشــتیبانی 
جمعیت هلال احمر از ورود محموله نخســت 
آمبولانس های جدیــد هلال احمر به کشــور 
خبــرداد. امیر جبلــی در این باره گفــت:  برابر 
توافقات و پیگیری های انجام شــده، بنا شد که 
در تابســتان امسال ۳۰۰ دســتگاه آمبولانس 
تویوتای شاســی بلند صفرکیلومتــر به ناوگان 
امدادی جمعیت هلال احمر اضافه شود که این 
امر محقق شد و محموله نخست این آمبولانس ها 
که شامل ۶۸ دستگاه تویوتا لندکروز است، وارد 

گمرک خرمشهر شد.
وی با بیان اینکه براســاس قرارداد امضا شده با 
تامین کننده آمبولانس هــا، الباقی خودروها که 
شامل ۲۳۲ دستگاه است، تاپایان مرداد به ایران 
خواهد رســید، گفت: همه  این خودروها، تویوتا 
لندکروز هاردتاپ یا همان ســقف بلند با حجم 
موتور ۴۰۰۰ سی سی هستند. این خودروها به 
صورت کامل و آماده اســتفاده وارد کشور شده 
اســت اما تبدیل آن ها به آمبولانس در گمرک 

ایران انجام خواهد شد.
به گفته جبلی در حال حاضر ۶۸ خودروی مذکور 
در گمرک خرمشهر در حال رنگ آمیزی و نصب 
تجهیزات لازم هســتند تا بــه آمبولانس کامل 
تیپ A تبدیل شــوند.فرآیند به این شکل است 

که خودورها وارد گمرک ایران شــده و ســپس 
تجهیز و تبدیل به آمبولانس می شوند و پس از 
سیر مراحل اداری و قانونی، ترخیص انجام شده 
و با ورود به ناوگان هلال احمر در ســطح کشور 
توزیع خواهند شد. معاون توسعه منابع انسانی 
و پشــتیبانی جمعیت هلال احمر با بیان اینکه 
آمبولانس هــای هلال احمر بــا آمبولانس های 
شــهری تفاوت دارد، گفت:  این آمبولانس ها با 
 دنده های کمکی، امکان مانور مناسب در پاسخ به 

سوانح را دارد.
جبلی درباره نحوه خرید ایــن آمبولانس ها نیز 
توضیــح داد: خرید ایــن آمبولانس ها از طریق 
برگزاری مناقصه عمومی دو مرحله ای و انتشار 
فراخوان آن در سامانه ســتاد ) سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت( در زمســتان ســال گذشته 
انجام شد و شرکت برنده  مناقصه، واردات خودرو 
و تجهیز و تبدیل آن به آمبولانس را به عهده دارد.

بر اساس اعلام پایگاه اطلاع رسانی جمعیت هلال 
احمر، وی همچنین افزود: در حال حاضر واردات 
هرگونه خودرو خارجی به خصوص خودورهای با 
حجم موتور زیاد و قیمت پایه بالا ممنوع است اما 
جمعیت هلال احمر توانست مجوز خاص واردات 
خودرو نجات و آمبولانس را در اول بهمن ماه سال 

گذشته از هیات دولت کسب کند.

وزیر ارشاد می گوید این تمدن منحوس که بنای خود 
را بر بی احترامی به ادیان گذاشته، به اسم آزادی بیان، 
به مقدسات توهین می کند و ادب خود را اینچنین 

نشان می دهد.
محمدمهدی اسماعیلی در همایش »ایمان و صلح 
جامعه از دیــدگاه ادیان توحیدی« کــه با حضور 
نمایندگان این ادیان در محل کلیســای سرکیس 
مقدس برگزار شد، با اشاره به اینکه این نشست یک 
نشستی نمادین برای اعلام وفاق، همگرایی و انسجام 
میان خانواده بزرگ ایرانی هاســت، گفت: خانوادۀ 
بزرگ ایران با فرهنگ و تمدن چندین هزار سالۀ خود 
برای همیشه اسوۀ هم زیستی مساملت آمیز گروه های 
مذهبی و قومی بوده است. این خاصیت فرهنگ ها 
و تمدن های بزرگ اســت که هاضمۀ قوی دارند و 
می توانند تنوع و گوناگونی را به عنوان فرصت ببینند 

نه آسیب و مشکل.
وی افزود: این تمدن با ورود اســلام قدرت مضاعفی 
یافت و تمدن سازی جدیدی را در عرصۀ بشری بنیان 
گذاشــت و اتفاقات مهمی را برای ارتقای وضعیت 
نظام جهانی توانســت رقم بزند. این است که امروز 
در کلیسای تاریخی و مهم در شهر تهران ما همگی 
در کنار هم و با انسجام نشستیم و در حال گفت وگو 
هستیم. این، نشانۀ جامعه پویا و عقلانی است که امروز 

ایران اسلامی از آن برخوردار است و شما هم وطنان 
ما در کنار یکدیگر اینطور با مؤانست دربارۀ مفاهیم 

مشترک گفت وگو می کنید.
اســماعیلی ادامه داد: امــروز در حوزه هــای اجرا 
و تصمیم گیری ایــن وفاق را می بینیــم. در بین ما 
نمایندگان اقلیت های دینی هستند و با ما در پیگیری 
مسائل جامعه همراه هستند. اینها همگی نشانه های 
امیدواری و نیز حســی اســت که ما را به هم پیوند 
زده اســت. ما خود را با افتخار پیروان ادیان آسمانی 
می دانیم. ما اصول مشترکی داریم که ایمان و توحید 
است. ایمان، نقش پیش برنده دارد. جامعه ای که ایمان 
در آن نباشد، دچار مشکل و تنهایی است. ایمان برای 
ما یک فضای متفاوت و زیبایی را به وجود می آورد، به 

ما اعتماد به نفس و قدرت می دهد.
اسماعیلی با اشــاره به اینکه ما ادیان به امدادهای 
غیبی و دعا اعتقاد داریم، گفت: ما ادیــان خدا را با 
بهترین اسماء و صفات یاد می کنیم. با تضرع و خشوع 
دســتانمان را به علامت نیاز به سمت خداوند بلند 
می کنیم و درخواســت امداد می کنیم. این ایمان، 
نتایجش به مــا آرامش می دهد، ســلامت روحی و 
جســمی می دهد و مــا مفتخریم در  ایــران ادیان 
توحیدی با این قوت در کنار هم هستند و نسبت به 

هم احترام می گذارند.

شــبکه رادیویی محرم به صورت رسمی آغاز به کار 
کرد و در حال حاضر به صورت ۲۴ ســاعته با پخش 
مداحی، اشعار عاشورایی، پیام های اخلاقی، شعرخوانی 
و... در خدمت عزاداران حســینی است. همزمان با 
افتتاح رادیو محرم، پیمان جبلی، رئیس صدا و سیما 
در پیامی ضمن تسلیت شــهادت امام حسین)ع( 
و تشــکر از راه اندازی رادیو محرم گفــت: این رادیو 
برای طنین انداز کردن نوای عاشــورا و کربلا تلاش 
می کنــد. رادیو محرم می کوشــد نــوای معرفت، 
ایثار و غیرت کربلایی و عاشــورایی را اهدا کند که 
جوامع فعلی ما به آن به شدت نیاز دارند.همه جوامع 
اکنون به شــناخت اباعبدالله الحسین )ع( و مکتب 
نورانی ایشــان نیاز دارند و امیدواریم همه خادمان 
 مکتب حســینی بتوانند به وظایف خودشان در این 

مسیر عمل کنند.
آیت الله خاتمی، امام جمعه موقت تهران با حضور در 
این مراسم گفت: رادیو محرم رادیوی دوست داشتنی 
است، عزاداری برای امام حســین)ع( نعمتی است 
که خداوند عنایت فرموده و نعمت خدا را با اخلاص 
باید جلو برد و همه ما باید با عشــق امام حسین)ع( 
وارد میدان شویم.وی در ادامه افزود: خط عاشورایی 
باید مانند پیشینیان حفظ شود، همانگونه که همه 
گذشــتگان در زنده نگه داشــتن این نهضت تلاش 
کردند، وظیفه ماست که این امانت را محافظت کنیم 

. ما مدیون هیئات حسینی هستیم، انقلاب ما مدیون 
این هیئات هاســت، هیئات هایی که با عشق اهل 

بیت)ع( شکل گرفته است.
آیت الله خاتمی یادآور شد: آغاز نهضت انقلاب اسلام 
همزمان با ماه محرم بود و شــعارهای انقلاب هم با 
شعار حسین حسین همراه بود.این قیام به برکت امام 
حسین )ع( روشن ترین قیام بود. هم مدیران هیئات 
و هم خطبای هیئات برای تبیین معارف عاشورا باید 
تلاش کنند و مداحان هم باید بدانند که رسالت آنان 

است که پیام امام حسین)ع( را به شنوندگان برساند.
اهداف نهضت امام حسین)ع( باید بیان شود و انتظار 
داریم که در این عرصه هدفمند وارد شوند و دین خود 
را به اباعبدالله الحسین)ع( ادا کنند.مسعود کاویانی، 
مدیر رادیو محرم نیز گفت: مسئولیت راه اندازی رادیو 
محرم از سال ۱۳۹۶ بر عهده همکاران رادیو معارف 
نهاده شده است و امسال برای هفتمین سال پیاپی 
فعالیتش را همزمان با ماه محرم آغاز می کند و بنده 
افتخار دارم به عنوان یک خادم رسانه ای عهده دار این 

رادیوی وزین باشم.
وی در ادامه افزود: رادیو محرم وظیفه دارد در راستای 
معرفت افزایی مکتب حسینی و رفتارسازی بر اساس 
این معارف روایت گری کند. رادیو محرم مهمترین 
ماموریتش پخش عزاداری متقن و مستند است و ما 

عزاداری را پخش می کنیم که معرفت افزا باشد.

دبیر شورای راهبردی روابط خارجی گفت که هیچ 
کس موضع روس ها در رابطه با جزایر سه  گانه را قبول 
ندارد و به واقع این موضع جای تعجب دارد. سیدعباس 
عراقچی درباره بیانیه اخیر روسیه درباره جزایر سه 
گانه گفت: هیچ کس این موضع روس ها را قبول ندارد 
و به واقع این موضع جای تعجب دارد در حالی که در 
مسایل دیگر همکاری های نزدیک وجود دارد، چرا در 

اینجا چنین حرکتی انجام می شود.
وی ادامه داد: به نظرم وزارت خارجه خوب برخورد کرد 
و صحبت آقای امیرعبداللهیان در مخالفت با جنگ 
در اوکراین و حمایت از تمامیت ارضی این کشور هم 
خوب بود. روسیه و شش کشور عضو شورای همکاری 
خلیج فارس در پایان نشســت اخیر خود در مسکو 
در بیانیه ای مشترک خواهان »ارجاع پرونده جزایر 
سه گانه به دیوان بین المللی دادگستری به منظور حل 
و فصل این مسئله مطابق با مشروعیت بین المللی« 

شده بودند.
در بیانیه صادره از سوی کشــورهای حاشیه خلیج 
فارس و روسیه آمده است: »وزیران خارجه از تمامی 
تلاش های مسالمت آمیز، از جمله ابتکارات امارات 
متحده عربی و کوشش های این کشور در دستیابی 
به راه حلی صلح آمیز در مورد موضوع جزایر سه گانه 

تنب بزرگ، تنب کوچک و ابوموسی از طریق مذاکرات 
دوجانبه با دیــوان بین المللی دادگســتری تاکید 

می کنند.«
دبیر شورای راهبردی روابط خارجی اظهار کرد: آقای 
خرازی ملاقاتی با سفیر ژاپن در تهران داشتند و بحث 
تبعات بحران اوکراین در شرق آسیا مطرح بود و آقای 
سفیر مواضع کشورش درباره جزایر را گفتند و آقای 
خرازی هم نظرشان را همان طور که اعلام شد، بیان 
کردند. کمال خرازی رییس شورای راهبردی روابط 
خارجی در جریان دیدار روز دوشنبه ۲۶ تیر ماه خود 
با کازوتوشی آیکاوا گفت: »بهترین راه برای حل وفصل 
اختلافات ارضی ژاپن و روسیه درباره چهار جزیره واقع 
در اقیانوس آرام، مذاکره مستقیم بین دو کشور، به 
ویژه با توجه به شرایط کنونی و پرتنش منطقه شرق 

آسیا است.«
وی همچنین بر »اهمیت تحولات منطقه خاور دور و 
آثار جنگ اوکراین بر این منطقه« تاکید کرد و افزود: 
شورای راهبردی روابط خارجی جمهوری اسلامی با 
توجه به افزایش تحرکات نظامی و دفاعی کشورهای 
منطقه ای و فرامنطقــه ای در محیط پیرامونی ژاپن 
و احتمال وقوع درگیری هــای نظامی در آینده، این 

تحولات را با حساسیت دنبال می کند.

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مســلح با اشاره به 
این که »ناامنی های مرزی در همه کشــورها وجود 
دارد«، گفت: مردم بابت عملیات ایذایی که هر از گاهی 

گروه های معارض انجام می دهند، نگران نشوند.
امیر محمدرضا آشتیانی درباره تاثیر سفر اخیر فرمانده 
ارتش پاکســتان به ایران برای تامین امنیت مرزهای 
شرقی کشور، اظهار کرد: مرزهای کشور برای ما بسیار 
مهم اســت و درباره امنیت مرزها حتما با مســئولان 
پاکستان و افغانستان صحبت می کنیم. ما معتقدیم 
امینت مرزها باید از ســوی هر دو طرف تامین شود و 
همین گونه هم خواهد شد. وی ادامه داد: اتفاقاتی که 

بعضا در مرزهای کشورمان رخ می دهد در همه کشورها 
رخ می دهد. بالاخره در مرزها تردد و تهدید هم وجود 
دارد و این مسائل نباید مردم را نگران کند. به هر حال 
گروه های معارضی ممکن است هر از گاهی عملیات 
ایذایی انجام دهند که با آن برخورد شده و عملیات آن ها 
قطع می شود و مدت ها اتفاقی نمی افتد. این مسائل در 
همه جای دنیا وجود دارد ولی ما تسلیحات، تجهیزات 
و امکانات کافی داریم. وزیر دفاع در پایان با بیان این که 
»حتما درباره مسائل مرزی با طرف پاکستانی صحبت 
می کنیم«، گفت: در مراودات مرزی نیروهای ما مدام با 

طرف پاکستانی ارتباط دارند.

سفیر و نماینده دائم جمهوری اسلامی ایران نزد سازمان 
ملل متحد، در نشســت روز چهارشــنبه، ۱۹ جولای 
مجمع عمومی ســازمان ملل در مورد وتوی قطعنامه 
سوریه توسط روسیه ذیل دستور کار توسل به وتو گفت: 
ایران از ارائه کمک های بشردوســتانه بدون سیاســی 
کاری و هرگونه پیش شرطی و بر اساس اصول انسانی، 
بی طرفی، و عدم تبعیض حمایت می کند. سعید ایروانی 
گفت: ملاحظات سیاســی نباید مانع ارسال کمک ها 
به نیازمندان باشــد. وی ادامــه داد: حصول اطمینان 
از ارســال کمک های بی طرفانه و غیرسیاسی به تمام 
مناطق سوریه برای نجات جان افراد و دستیابی به آسیب 
پذیرترین افراد ضروری است. با این حال، رعایت و احترام 

به حاکمیت، تمامیت ارضی و وحدت ملی ســوریه در 
طول این فرآیند بسیار مهم اســت. سفیر ایران گفت: 
برنامه ریزی کمک های بشردوســتانه به ســوریه باید 
به گونه ای باشد که به بازســازی زیرساخت ها و تقویت 
اقتصاد ســوریه کمک کند. وی تاکید کرد: حمایت از 
توسعه پایدار و بلندمدت در سوریه حیاتی است. ایروانی 
با بیان اینکه ادامه تحریم های یک جانبه مانع مهمی برای 
بهبود وضعیت انسانی و اقتصادی سوریه است اظهار کرد: 
این اقدامات غیرقانونی بر اقتصاد و زندگی مردم تأثیر 
منفی گذاشته و در عین حال ظرفیت دولت را برای ارائه 
خدمات اساسی محدود کرده است. با توجه به زلزله اخیر 
در سوریه، لغو این اقدامات ناعادلانه بسیار مهم تر است.

توسعه مراکز اورژانس اجتماعی در دستور کار

ورود ۶۸ دستگاه لندکروز هلال احمر به کشور

عراقچی: هیچ کس موضع روس ها را قبول ندارد

وزیر دفاع: برخی ناامنی های مرزی مردم را نگران نکند

ایران آماده کمک به بازسازی سوریه است

سياسیفرهنگی 

تمدن منحوس غرب ادب خود را با توهین به مقدسات نشان داد

رادیو محرم طنین انداز نوای عاشورا و کربلا است



اقتصاد2
ایران

واردات ۲۰۰۰ دستگاه اتوبوس 
برای ایام اربعین

معاون وزیر راه از اقدامات لازم برای واردات ۲۰۰۰ 
دستگاه اتوبوس بین شهری ویژه ایام اربعین خبر 
داد. به گزارش وزارت راه و شهرســازی، شهریار 
افندی زاده با اشاره به ضرورت نوسازی و توسعه 
ناوگان گفت: در راستای بهبود وضعیت حمل ونقل 
عمومی و ارائه خدمــات مطلوب تر به زائران ایام 
اربعین، با همکاری وزارت صمت، وزارت کشور و 
سایر دستگاه ها اقدامات لازم در خصوص اجرای 
مصوبه هیــأت دولت مــورخ ۰۷/۰۳/۱۴۰۲ با 
موضوع واردات اتوبوس بین شهری با کارکرد تا 

پنج سال در حال انجام است.
معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی با اشاره 
به ظرفیت های قانونی ایــن موضوع اضافه کرد: 
در راستای اجرایی شدن مصوبه موصوف، فرآیند 
جذب متقاضیان واردات ناوگان با دارا بودن کارت 
بازرگانی، از طریق فراخوان ســازمان راهداری و 
حمل و نقل جاده ای در دستورکار قرار گرفت و 
متقاضیان واجد شرایط برای امکان ثبت سفارش 
ناوگان مشخص شده اند. درهمین زمینه از محل 
منابع داخلی ســازمان راهــداری و حمل ونقل 
جاده ای و با همکاری صندوق کارآفرینی امید، 
۱۵ میلیارد ریال تسهیلات بانکی با سود ۹ درصد 
برای هر دســتگاه ناوگان وارداتی در نظر گرفته 

شده است.
افندی زاده با اشاره به اینکه هدف مطلوب توسعه 
ناوگان و ارتقای سطح رضایتمندی زائران محترم 
اســت، اضافه کرد: پیگیری های لازم از وزارت 
صمت جهت انجام ثبت سفارش، از وزارت کشور 
جهت تسریع در تدوین دســتورالعمل اجرایی 
نحوه اعمال تخفیف ۵۰ درصد ســود بازرگانی 
خودروهای وارداتی در حال انجام اســت و تهیه 
شیوه نامه فرآیند واردات خودرو از وزارت صنعت، 

معدن و تجارت نیز در حال انجام است.
معــاون حمل ونقل وزارت راه و شهرســازی در 
پایان با اشــاره به ضرورت همکاری و هماهنگی 
همه دســتگاه های ذی ربط در این زمینه اعلام 
کــرد: موضوعات معاینه فنــی، خدمات پس از 
فروش و اســتاندارد خودروها از جمله مسائلی 
است که از طریق وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در حال پیگیری اســت و هماهنگی های لازم با 
بانک مرکزی جهت تأمین ارز گروه یک برای این 
موضوع انجام گرفته است. در این راستا در تعامل با 
سازمان ملی استاندارد، گمرک جمهوری اسلامی 
ایران، سازمان امور مالیاتی، سازمان حفاظت از 
محیط زیســت و پلیس راهور فرآیند تشریفات 
گمرکی تا شماره گذاری ناوگان وارداتی در حال 

هماهنگی است.

افزایش سرمایه گذاری ایران و 
عراق در حوزه اشتغال

وزیر کار و رفاه از افزایش ســرمایه گذاری های 
مشترک خبر داد و گفت: در زمینه اشتغال زایی 
همکاری مشترک خواهیم داشت. »سیدصولت 
مرتضوی« درنشست با »احمد الأسدی« وزیر کار 
و امور اجتماعی جمهوری عراق اظهار داشت: برای 
توسعه همکاری های مشترک در حوزه های کار، 
تعاون، رفاه اجتماعی و انتقال تجربیات آموزش 
فنی و حرفه ای، حوزه های بهزیستی، اشتغال و… 

به عراق آماده ایم.
وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی بــا تأکید بر 
اشتراکات مذهبی و فرهنگی میان ایران و عراق، 
ضمن ابراز خرســندی از حضور هیئت عراقی 
در کشــورمان، افزایش مبادلات تجاری با عراق 
و دستیابی به ســطح کلان توسعه دیپلماسی 
اقتصادی با کشورهای همسایه را در دستور کار 

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی عنوان کرد.
مرتضوی، عراق را کشــور دوست و برادر نامید و 
افزود: امیدواریم با توافقات و همکاری دوجانبه 
ایران و عراق امسال نیز مانند سال های گذشته 
شــاهد برگزاری عظیم پیــاده روی اربعین که 
نشان دهنده اتحاد امت اســلامی است، باشیم. 
»احمد الأســدی« وزیر کار و امــور اجتماعی 
جمهوری عراق نیز در این نشست گفت: در بازدید 
از شرکت های اقتصادی و کارخانه های مختلف 
شاهد پیشــرفت های های ایران در صنعت های 
مختلف بودیم که امیدواریم این تجربیات موفق را 

به عراق منتقل کنیم.
وزیر کار و امور اجتماعی عراق با اشاره به آغاز ماه 
محرم الحرام و ایام شهادت سرور و سالار شهیدان، 
نام امام حســین )ع( و ماه محــرم را برکت آغاز 
همکاری دوجانبه اخیر میان جمهوری اسلامی 
ایران و جمهوری عراق دانست. الأسدی با بیان 
این که امروز شــاهد آغاز یک نهضت اقتصادی 
در عراق هستیم، اضافه کرد: عراق در تأمین مواد 

اولیه نیازمند همکاری با ایران است.

اخبار

رئیس سازمان بورس و اوراق 
بهادار با بیان اینکه به هیچ 
وجه به دنبال رانت برای یک 
صنعت خاص نیستیم، درباره 
وضعیت بورس توضیحاتی 
ارائه کرد. مجید عشقی رئیس سازمان بورس و اوراق 
بهادار درباره وضعیت بازار ســرمایه، گفت: بورس تا 
اواسط اردیبهشت ماه وضعیت نسبتا مناسبی داشت 
اما متاسفانه توالی چند تصمیم که از نظر ما بدون در 
نظر گرفتن وضعیت شرکت ها و روند قیمت های جهانی 
چه در حوزه گاز، چه محصولات پتروشیمی، فلزات و 
سایر محصولات گرفته شد، به ضرر صنعت بود و اثرات 

منفی بر سودآوری شرکت ها داشت.
وی ادامه داد: از یک ســو نحوه ابلاغ این مصوبات 
و از سوی دیگر مصادف شــدن آن با اعلام برخی 
تغییرات در شرایط سودآوری شرکت های پالایشی 
موجب شد، بازار با یک جو روانی منفی روبه رو شود 
و متاسفانه اعتماد سرمایه گذاران لطمه دید. عشقی 
افزود: در جلسه کمیسیون اقتصادی خوشبختانه 
مباحث خوبی مطرح و مقرر شــد، هماهنگی هایی 

صورت گیرد تا پیشنهادهای اصلاحی برای اینکه 
این تصمیم اصلاح شود و قیمت گذاری ها، متناسب 
با شرایط قیمت های جهانی انجام شود، ارائه گردد.

عشقی افزود: ما به هیچ وجه به دنبال رانت برای یک 

صنعت خاص نیستیم، قطعا این به ضرر کشور است 
اما تعیین فرمول مناسب برای صنایع در بلندمدت 
هم به سرمایه گذاری بیشــتر منجر می شود و هم 
اطمینان ســرمایه گذاران را در پی خواهد داشت، 

ان شاءالله این موضوع را از ســوی مجلس و دولت 
پیگیری می کنیم تا به نتیجه برسیم.

وی در پاسخ به این پرسش که چه زمانی وضعیت 
بورس مناسب می شود؟، بیان کرد: به نظر می رسد 
با توجه به گزاراشات ۳ ماهه ای که منتشر می شود، 
از این پس نگرانی خیلــی جدی  نداریم، امیدواریم 
پیگیری ما زودتر جواب دهد و بتوانیم به جمع بندی 
برســیم اما از آنجا که تصمیم یک نفر نیست و باید 
مراحلی طی شود، نمی توان برای آن زمان تعیین 
کرد. رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در پاسخ 
به این پرسش که پیشنهادهای شما برای حمایت 
از بورس در لایحه برنامه هفتم چیســت؟ گفت: ما 
همواره گفتیم که بازار سرمایه حمایت لازم ندارد، 
اگر مفاد برنامه هفتم به گونه ای باشــد که جایگاه 
بازار سرمایه برای تامین مالی بخش واقعی اقتصاد 

درست دیده شود، همین کافی است.
عشقی تصریح کرد: بازار سرمایه می تواند به جای 
اینکه به حمایت نیاز داشــته باشد، به تامین مالی 
شرکت ها و بنگاه های اقتصادی کمک کند؛ نیازمند 
این هستیم که برخی ســاختارها در برنامه هفتم 
دیده شــود که پیشــنهادها ارائه شــده و در حال 

پیگیری هستیم تا این پیشنهادها تصویب شود.

رئیس سازمان بورس تاکید کرد:

تامین مالی بنگاه های اقتصادی از بازار سرمایه

بازگرداندن معادن راکد و نیمه 
فعال به چرخه تولید

معاون امور معــادن و فرآوری مــواد وزارت 
صنعت، معدن و تجارت گفت: بخش ویژه ای 
در وزارت صنعت و معدن و تجارت تشــکیل 
شده تا معادن راکد و نیمه فعال تعیین تکلیف 
وبه چرخه تولید بازگردند. رضا محتشــمی 
پور افــزود: واحد های غیر فعــال معدنی در 
کشور در سه گروه هســتند، یکی واحد ها یا 
محدوده های که در لایه مزایده قرار می گیرند 
که در اختیار وزارت صمت و ســازمان صمت 
اســتانی هســتند، برای این کــه در اختیار 
 مردم قرار بگیــرد و این ها تمــام مجوز های 

لازم را دارند.
وی گفت: ما امســال برنامه مان این هســت 
که بتوانیــم این لایه مزایــده را کاملا تعیین 
تکلیف کنیم، بــه این معنی کــه این ها باید 
در فرصت زمانــی که در قانــون پیش بینی 
شــده، مزایده اش برگزار شــود و در صورتی 
که در دو مزایــده با فاصله زمانی شــش ماه 
که در قانون آمده باز هم متقاضی نداشــت از 
طریق ماده ۸۳ آیین نامــه به متقاضیانی که 
خارج از مزایده مراجعه می کنند واگذار شود، 
اگر باز هم متقاضی نداشــت، بررسی آسیب 
شناســانه صورت گیرد که بعد از آن به خاطر 
اینکه ظرفیت لازم را ندارد یا آزادسازی شود 
و یا اگر مشــکلی وجود دارد این مشکل حل 
شــود و دوباره برای واگذاری به بهره بردار به 
 مزایده برود کــه این برنامه ســال ۱۴۰۳ ما 

خواهد بود.
معاون امور معــادن و فرآوری مــواد وزارت 
صمت افــزود: در ســال ۱۴۰۲ ابتــدا این 
محدوده هــای مزایدی بایــد تعیین تکلیف 
شــود، در مرحله بعد ما یک تعدادی معادن 
داریم که این هــا فعالیــت لازم را ندارند و یا 
یک سری محدوده های اکتشافی هستند که 
این محدوده اکتشافی باید به چرخه فعالیت 
برگردند، اگر این امکان برای آن مکتشــف یا 
بهره بردار وجود نداشته باشــد و یاد توانایی 
لازم را نداشــته باشــد طبیعتــا بر اســاس 
 قانون موجب ســلب صلاحیت بهــره بردار 

می شود.
وی گفت: یک ســری از معادن هــم داریم با 
یک سری مشــکلاتی مواجهه اند که اگر آن 
مشکلات کوچک را بتوانیم رفع کنیم این ها به 
چرخه تولید برمی گردند که این ها هم گروه 
سوم هستند که معادن نیمه فعال ما هستند 
و برای هر کدام از این سه گروه پیگیری هایی 
می کنیم کمیته ای تشکیل شده این ها در ستاد 
وزارتخانه دنبال می شوند انتظار ما این هست 
که ما امسال بتوانیم حداقل به یک آمار ۶۰۰ 

محدوده در فعال سازی برسیم.
محتشــمی پور ادامه داد: در مزایده این عدد 
در حدود ده هزار محدوده مزایده ای هســت 
که یا باید واگذار شــود یا آزادی سازی شود و 
محدوده های غیر فعال هم به صورت موردی 
رصد می شود و از استان و همکاران خودمان 
کمک خواسته می شود که زودتر ساماندهی 

شود.

تشدید برخورد با گران فروشی 
بلیت هواپیما 

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری گفت: در 
خصوص گران فروشــی بلیت و یا عدم عرضه 
آن با هیچ بخشی در این حوزه تعارف نداریم 
و در صورت مشاهده به سرعت با آنها برخورد 
می شــود. محمد محمدی بخــش گفت: در 
رابطه با بلیت هواپیمــا و کمبود آن می توان 
گفت به دلیل انجام پروازهــای حج و به کار 
گرفتن تعدادی از هواپیماهای پهن پیکر در 
برخی از مسیرها ممکن است پروازها کم شده 
 بود اما از ابتدای مرداد این مشــکل برطرف 

خواهد شد.
بــه گفتــه رئیــس ســازمان هواپیمایــی 
کشــوری، در خصوص نرخ بلیــت هواپیما 
 هــم ســازمان هواپیمایــی کشــور تمامی 
نظارت هــای خود را انجام  و بــه هیچ عنوان 
اجازه تخلف را نمی دهد که البته بخشــی از 
 این گران فروشــی هم به دلیل ســایت های 

واسطه ای است.
او می گویــد: ســازمان هواپیمایی کشــور 
تا به امروز ۱۹ ســایت متخلف را شناســایی 
و مســدود کرده اســت و در خصوص گران 
فروشــی بلیت و یا عــدم عرضــه آن با هیچ 
بخشــی در این حــوزه تعارف نداریــم و در 
 صورت مشــاهده به ســرعت با آنها برخورد 

می شود.
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مدیرعامل ســازمان جمــع آوری و فروش اموال 
تملیکی از مزایده خودروهایی که مدت ها قبل به 
دلیل ممنوعیت ثبت سفارش در گمرک متوقف 
شده بودند در مردادماه خبرداد. سید عبدالمجید 
اجتهادی، مدیرعامل سازمان جمع آوری و فروش 
اموال تملیکی گفت: مزایده خودروهای راه سازی، 
سبک، سنگین و خودروهای بالای ۲۵۰۰ سی سی 
که چندین سال به دلیل ممنوعیت ثبت سفارش 
در گمرکات متوقف بوده، با تدبیر وزارت اقتصاد و 
با توجه به بندی کــه در قانون بودجه ۱۴۰۲ و در 
جداول متفرقه آن آمده، به زودی برگزار می شود.

وی همچنین از حل مشــکلات قضایی عرضه و 
فروش این خودرو در جلسات متعدد با قوه قضاییه 

نیز خبر داد.اجتهادی اضافه کرد: در جلســات با 
سازمان ملی استاندارد، در نهایت مجوز این بخش 
نیز صادر شد و قرار است در مرداد ماه این خودروها 
به خصوص سواری ها که متقاضی زیادی نیز دارد، 

به مزایده گذاشته شود.
اجتهادی گفت: ما در حال اجرای تکلیف قانونی 
هســتیم که بودجه بــرای وزارت اقتصــاد و به 
خصوص ســازمان اموال تملیکی در نظر گرفته 
اســت. مدیرعامل ســازمان جمع آوری و فروش 
اموال تملیکی بر حل مشــکلات این خودروها در 
بخش های پلاک ملی، ترخیص و اســتاندارد نیز 
تاکید کرد و گفت: با حل مشــکلات، عرضه این 
خودروها تسهیل شده و همه مردم می توانند در 

این مزایده شــرکت کنند. اجتهادی در خصوص 
حراجی های برخط خرده فروشــی نیز بیان کرد: 
سامانه حراج برخط خرده فروشی سازمان اموال 
تملیکی رونمایی شده و اکنون نهمین حراجی با 
این سامانه انجام می شود. وی ادامه داد: در حال 
حاضر به جز تهران در سایر استان ها از جمله قم 
نیز برقرار است و ما هر هفته یک یا دو حراج برخط 
خرده فروشــی داریم که همه واسطه ها حذف و 
خانواده ها در بستر قانونی تصویر کالای مورد نظر 
 خود را در این حراجی ها دیــده و برای خرید آن 

اقدام می کنند.
مدیرعامل ســازمان جمــع آوری و فروش اموال 
تملیکی با بیان اینکه ویژگی اصلی سامانه برخط 

الکترونیکی حراجی خرده فروشی، این است که 
مشــکلات ســامانه برخط تدارکات الکترونیکی 
دولت را ندارد، افزود: ثبت نام در این سامانه کاملا 
رایگان است، در حالی که در ســامانه ستاد باید 
برای ثبت نام، متقاضیان توکن تهیه می کردند؛ 
همچنین پیش پرداخت ها در صورتی که متقاضی 
برنده نشود بلافاصله بازگردانده می شود در حالی 
که در سامانه ستاد این مرحله شاید یک ماه طول 
می کشــید. اجتهادی تاکید کرد: خوشــبختانه 
وزارت اقتصاد در بخش اموال تملیکی، تصمیمات 
و تدابیر به موقع و درســتی را اتخــاذ کرده و این 
موضوع سبب حل بســیاری از مشکلات مردم در 

این بخش شده است.

یک کارشناس اقتصادی اجرای مالیات بر سوداگری 
را گامی ضروری در راستای ایجاد عدالت و جلوگیری 
از فرارهای مالیاتی برشمرد و گفت: اگر بتوانیم قانون 
پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان را به طور کامل 
اجرا کنیم تا حد بســیار زیادی می توانیم از فرارهای 

مالیاتی به شیوه های مختلف جلوگیری کنیم.
به گزارش وزارت اقتصاد، جواد اسکندری در ارزیابی 
از رویکرد اصلاح نظام مالیاتی، جلوگیری از فرارهای 
مالیاتی و همچنین مالیات بر سوداگری، اظهار کرد: 
مودیان مالیاتی یا کالا و خدمتی را تولید می کنند، یا 
تولیدکننده نیستند، بلکه واسطه رسیدن کالا به دست 
مصرف کننده نهایی هستند و به این شکل زنجیره تولید 
تا توزیع کالا تکمیل می شود، بنابراین واسطه تکمیل 
این زنجیره را نمی توان سوداگری و سفته بازی تلقی 
کرد؛ همچنین اینگونه مشاغل و فعالیت ها مالیات هم 
پرداخت می کنند. این کارشناس حوزه مالیاتی با اشاره 
به فرار مالیاتی دلالان خودرو، اضافه کرد: اما سوداگری 
که در بازار خودرو فعالیت می کند، کالا را می خرد، نگه 
می دارد، با رقم بالاتری می فروشــد و مانع از رسیدن 
خودرو با قیمت مشخص به دست مصرف کننده نهایی 
می شد و اخلال در بازار ایجاد می کرد، مالیاتی پرداخت 

نمی کرد.
وی با بیان اینکه عدم دریافت مالیات از دلالی، سفته 
بازی و ســوداگری، با اصول اولیه اقتصاد که می گوید 
باید عدالت و انصاف در مالیات ستانی برقرار باشد، مغایر 
است، گفت: چرا کارگر، کارمند، معلم، پرستار و... باید 
مالیات پرداخت کنند؛ اما کسی که کارش خرید و فروش 
خودرو است و گاه فعالیت وی به اقتصاد نیز ممکن است 
آسیب برساند، نباید مالیات پرداخت کند؟ اسکندری 
با تاکید بر اینکه مالیات بر سوداگری درصد بسیار کمی 
از جامعه را هدف قرار می دهد، تبیین کرد: برای مالیات 

بر سوداگری، معافیت های بسیار گسترده ای دیده شده 
تا مردم عادی درگیر این موضوع نشوند. این کارشناس 
حوزه مالیاتی ادامه داد: به نظر می رســد حدود ۳ تا ۵ 
درصد از افراد، مشمول مالیات بر سوداگری شوند، آن 
هم در صورتی که تغییر رفتــار نداده و به فعالیت های 
سوداگرانه خود ادامه دهند. مثلاً در مورد خودرو، آماری 
که داشتیم این بود که ۵۰ درصد خانوارها اصلا خودرو 

ندارند و اساساً مشمول این مالیات نمی شوند.
وی خاطرنشان کرد: بنابراین عدالت مالیاتی این نیست 
که از کارگر و کارمند و پرســتار و معلم و تولیدکننده 
و توزیع کننده کالا و... مالیــات بگیریم ولی بگوییم از 
کسی که مثلًا خودرو ، مســکن یا ارز خرید و فروش 
می کند، نباید مالیات گرفته شــود؛ این موضوع هیچ 

توجیهی ندارد.
اسکندری اضافه کرد: اگر بنا بر اخذ مالیات است، همه 
فعالان اقتصادی و کسب و کارها باید مالیات بدهند؛ 
اینطور نیست که بگوییم اگر یک نفر صرافی زد، ما از وی 
مالیات می گیریم؛ اما اگر کسی در بازار آزاد ارز خرید و 
فروش کرد، مالیات از وی اخذ نمی شود. این کارشناس 
حوزه مالیاتی خاطر نشــان کرد: در صورت تبعیض، 
انگیزه ها برای فرار مالیاتی زیاد خواهد شــد؛ چراکه 
مردم می گویند چرا باید شفاف فعالیت کنیم و درنهایت 
مالیات بپردازیم در صورتی که اگر غیرشفاف کار کنیم، 

می توانیم بدون پرداخت مالیات فعالیت کنیم.
وی تصریح کرد: با اجرایی شدن مالیات بر سوداگری، 
می توانیم در آینده نرخ مالیــات را به ویژه برای بخش 
تولید کم کرده و یا مزایای دیگری را مانند بسیاری از 
کشورها اضافه کنیم و برخی از هزینه ها مانند هزینه های 
پزشکی و درمانی و... را از درآمد مالیاتی افراد کسر کنیم 
که این موضوع در لایحه اصلاح مالیات های مستقیم 

هم مطرح شده است.

اسکندری اجرایی شدن مالیات بر سوداگری را نیازمند 
ایجاد یک بستر اجرایی گســترده در کشور دانست و 
افزود: یکی از چالش های اساســی و اصلی پیش روی 
تصویب قانون مالیات بر عایدی سرمایه در دهه گذشته 
این بود که ما زیرساخت اجرای این قانون را نداشتیم؛ 
در این زمینه شــخص وزیر امور اقتصــادی و دارایی 
پیگیری های مستمری داشته تا پیش از اینکه قانون 
به تصویب برسد، زیرســاخت های اجرای آن فراهم 
شود. این کارشناس حوزه مالیاتی با بیان اینکه یکی 
از زیرساخت های ضروری مربوط به شبکه بانکی است 
که تراکنش های بانکی را در کشور رصد می کند، اظهار 
داشت: باید به همه تراکنش ها کد یکتا تخصیص داده 
شود، حســاب های بانکی تجاری و غیرتجاری از هم 
تفکیک و اطلاعات حساب های غیرتجاری تجمیع شود.
وی افزود: از طــرف دیگر، مابــه ازای این تراکنش ها 
باید مشخص شود که چه معاملاتی انجام شده است، 
مثلًا اگر فردی بــه مرکز تعویض پــلاک رفته و آنجا 
معامله می کند، باید برایش صورتحساب الکترونیکی 
صادر شود و اطلاعات کامل و دقیق برای سازمان امور 
مالیاتی ارسال شود. این ارسال اطلاعات صورتحساب 
با آن اطلاعات شبکه بانکی باید در کنار هم و متناظر 
هم باشند. همین طور در خصوص صورتحساب های 
الکترونیکی املاک و طــلا و ارز و... که در حقیقت این 
صورتحساب های الکترونیکی همان فاکتورهای قدیمی 
هستند که به شکل پیشرفته  و مبتنی بر تجربه سایر 

کشورهای پیشرو طراحی شده اند.
اسکندری تشریح کرد: عدم تولید اطلاعات استاندارد 
معاملات )رویداد مالی(، عدم تولید اطلاعات استاندارد 
تراکنش های مرتبط با معاملات )نظام پرداخت( و نیز 
انجام فرایند صحت سنجی اطلاعات و اظهارنامه های 
مالیاتی بــا عامل انســانی از مهم تریــن ضعف های 

زیرســاخت های اجرایی نظام مالیاتی کشــور است. 
این کارشــناس با تاکید بر اینکه شناســایی درآمد، 
پیش نیاز وضع هرگونه مالیات بر درآمد از قبیل مالیات 
بر عایدی ســرمایه و مالیات بر مجموع درآمد است، 
ادامه داد: پوشش کامل معاملات از طریق تکمیل قانون 
پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان و فراهم شدن 
امکان تهیه اظهارنامه پیش فــرض و اجرای مالیات بر 
عایدی ســرمایه و مالیات بر مجمــوع درآمد ازجمله 
 مهم ترین اقداماتی است که برای تکمیل زیرساخت 

باید انجام شود.
وی گفت: در قوانین کشــورهای مختلف ازجمله در 
ایران به منظور جلوگیری از فرار مالیاتی و کاهش انگیزه 
دریافت درآمدهای غیرشــفاف، مالیاتی تحت عنوان 
مالیات بر درآمد اتفاقی یا مالیات بر هدیه وضع می شود. 
علاوه بر مالیات بر درآمد اتفاقی، اســتفاده از ظرفیت 
تراکنش های بانکی برای اطمینان از صحت اطلاعات 
اظهارشده مؤدیان نقش مهمی در کاهش فرار مالیاتی 
خواهد داشت. اسکندری تاکید کرد: اگر دو بستر شبکه 
بانکی کشور و رصد تراکنش های بانکی و صدور و ارسال 
صورتحساب الکترونیکی فراهم شود، اقتصاد ما شفاف 
خواهد شد و آنگاه است که می توانیم قانون مالیات بر 

عایدی سرمایه را به صورت صحیح اجرا کنیم.
این کارشناس حوزه مالیاتی در خصوص اقدامات برای 
جلوگیری از فرار مالیاتی برخی از حوزه های شغلی که 
حتی از کارتخوان هم استفاده نمی کنند، گفت: همه 
اینها با فراهم شدن بســتر اجرایی که در طرح مالیات 
بر عایدی ســرمایه دیده شــده، برطرف خواهد شد. 
وی خاطر نشــان کرد: ما اگر بتوانیم قانون پایانه های 
فروشگاهی و سامانه مودیان را به طور کامل اجرا کنیم تا 
حد بسیار زیادی می توانیم از فرارهای مالیاتی به شیوه 

های مختلف جلوگیری کنیم.

وزیر نیرو می گوید مصوبــه دولت برای تغییر ســاعت کاری ادارات 
در تابســتان جاری برای مدیریت مصرف برق، تــا انتهای زمانی که 
برای آن تعیین شده پابرجاســت و دولت نسبت به اجرای آن مصمم 
اســت. علی اکبر محرابیان با اشاره به تغییر ســاعات اداری و میزان 
تاثیرگذاری آن در مدیریت مصرف برق کشور، اظهار کرد: این طرح 
یک بعد از برنامه های تعریف شده مدیریت مصرف است، به زبان ساده 
با اجرای ایــن طرح، پیک مصرف بخش های مختلف متفاوت شــده 
است، اگر ســاعات کار ادارات مانند گذشته بود با چالش هایی مواجه 
می شــدیم چراکه که در پیک مصرف خانگی، ادارات هم اوج مصرف 
 داشــتند و این دو پیک روی هم می افتاد و فشــار زیادی به صنعت 

برق وارد می کرد.
وی افزود: پیک ســایی و پیک زدایی در صنعت برق در کشــورهای 
پیشــرفته به عنوان یک فناوری و تکنیک متداول است، در ایران نیز 
امسال با تغییر ســاعت، کاری کردیم که ساعت اوج مصرف اداری از 
مصرف خانگی جدا شــود، این قدرت تاب آوری صنعت را به شدت 

افزایش می دهد. وزیر نیرو با بیان اینکه پیش بینی ما ۱۰۰۰ مگاوات 
صرفه جویی بود، گفــت: به عبارتــی باید ۱۵۰۰ مــگاوات نیروگاه 
احداث تا بتوان ۱۰۰۰ مــگاوات بهره برداری کرد یعنی ســه بلوک 
۵۰۰ مگاواتی می بایســت احداث شــود که نیازمند سرمایه گذاری 
عظیمی اســت، تا امروز ۸۰۰ مگاوات صرفه جویــی رقم خورده که 
از طریق کنتورهای هوشــمند دائم رصد می کنیــم و پیش بینی ما 
این اســت که تا پایان دوره به عــدد ۱۰۰۰ مــگاوات صرفه جویی 
در مصرف برق با اجرای این طرح برســیم. به گفتــه محرابیان، ۹۵ 
درصد دســتگاه ها حدود مصرف برق خــود را رعایت می کنند، پنج 
درصد از دســتگاه ها از میزان حدود خــود تجــاوز کرده اند که به 
 آن ها تذکر داده می شــود و اگر رعایت نکننــد بلافاصله برق آن ها 

را قطع می کنیم.
وی با بیان اینکه مصوبــه ای که داریم تا انتهــای زمانی که برای آن 
تعیین شــده اجرا می شود و نســبت به آن مصمم هســتیم، گفت: 
ســال های گذشته ساعت های زمســتانی و تابســتانی داشتیم که 

یک ساعت اختلاف داشت، ســال قبل از نظر افقی نیز ساعت هفت 
صبــح ادارات کار خود را شــروع می کردند، هفت صبح پارســال با 
شش صبح امســال از نظر افقی تفاوتی نکرده اســت، تا پایان دوره 
 این کار انجام می شود تا ببینیم در ســال های بعد چه قانونی لحاظ 

خواهد شد.
وزیر نیرو با بیان اینکه قانون به طور دقیق رعایت می شــود، تصریح 
کرد: قانون می گوید که باید این دســتگاه ها در طول روز ۳۰ درصد 
نسبت به شرایط گذشته کاهش مصرف داشته باشند، در بعداز ظهر و 
غروب نیز باید ۶۰ درصد صرفه جویی اتفاق بیافتد؛ اگر این ۳۰ درصد 
رعایت نشود دو مرتبه تذکر داده می شــود و در صورت عدم رعایت 
توسط هر نهاد یا اداره ای، برق آن ها قطع می شود و در نهایت وصل آن 
با دریافت تعهد از بالاترین مقام دستگاه امکان پذیر است. وی با تاکید 
بر اینکه معمولا دستگاه ها کمتر به این نقطه می رسند، گفت: با این 
حال اگر این موضوع رعایت نشود قانون به طور دقیق اجرا می شود و 

منعی برای این مساله نیست.

مزایده خودروهای توقیف شده در گمرک، در مرداد

مالیات بر سوداگری مالیات تولید را کاهش می دهد 

وزیر نیرو:

مصوبه تغییر ساعت ادارات لغو نمی شود

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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بازوی اجرایی دولت سیزدهم در نوسازی بافت های ناکارآمد 
شهری تا کنون حدود ۱۳۸ هزار واحد را به مرحله ی ساخت 
رسانده و هدف گذاری آن است که این رقم به ۲۰۰ هزار واحد 
برسد؛ آمار و ارقام از افزایش بیش از ۱۳ برابری عملکرد در این 

زمینه نسبت به گذشته حکایت دارد.
به گزارش ایسنا، دولت تسهیلات و امتیازات ویژه ای را برای 
مالکان، توســعه گران و ســازندگان در بافت های فرسوده و 
ناکارآمد قائل شده که از جمله آن می توان به بسته تشویقی 
۱۹ بندی، پرداخت تسهیلات مطابق طرح نهضت ملی مسکن 

و موارد تشویقی در لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ اشاره کرد.
با توجه بــه ۱۶۷ هزار هکتــار بافــت ناکارآمد بــه عنوان 
محدوده های پرخطر با حدود ۲۰ میلیــون نفر جمعیت که 

تقریبا یک پنجم جمعیت کشور را در خود جای داده، نوسازی 
این مناطق از ضرورت های مهم کشــور محســوب می شود. 
شرکت بازآفرینی شهری ایران بر اســاس ظرفیت هایی که 
دولت ایجاد کــرده تا کنــون ۱۳۷ هــزار و ۸۰۰ واحد را به 
مرحله ی ساخت رسانده و برنامه آن اســت که این تعداد در 

سال جاری به ۲۰۰ هزار واحد برسد.
برای نوسازی بافت های ناکارآمد ستاد ملی بازآفرینی شهری 
پایدار متشــکل از ۱۳ وزارتخانه و ۱۷ دستگاه ایجاد شده که 
متناظرهایی در سطح استانی و شهرستانی متشکل از مقامات 
محلی دارند. ستادهای بازآفرینی و شورای مسکن استان ها 
در دولت ســیزدهم موضوع بازآفرینی را با جدیت پی گیری 

می کنند. شهرداران نیز در این برنامه کمک دولت هستند.

تا پیش از دولت ســیزدهم طبق قانون ساماندهی و حمایت 
از تولیــد و عرضه مســکن مصوب تیرمــاه ۱۳۸۷ هدف آن 
بود که سالیانه ۱۰۰ هزار واحد مســکونی نوسازی شود؛ در 
حالی که عملا سالی ۱۰ هزار واحد نوســازی شد. رقم ۱۳۷ 
هزار واحدی که دولت ســیزدهم تا کنون بــه مرحله ی اجرا 
 رســانده عملکرد بیش از ۱۳ برابری در مقایســه با گذشته 

را نشان می دهد.
در حال حاضر ظرفیت هایی برای محرومیت زدایی از چهره ی 
شهرها ایجاد شده که از جمله آن می توان به بند »ب« تبصره 
۱۱ اشاره کرد. مطابق این بند برای ساماندهی سکونتگاه های 
غیررسمی واقع در محدوده و خارج از محدوده شهرها و تامین 
زیرســاخت های لازم در این مناطق اعم  از مسجد، مدرسه، 

پاسگاه و کلانتری، روشــنایی معابر، ایستگاه های رادیویی و 
تلویزیونی، زیرساخت های بهداشــتی، زیرساخت تامین آب 
و برق و سایر تاسیسات شهری مورد نیاز، شورای برنامه ریزی 
و توسعه اســتان ها مکلفند از محل عوارض ماده )۳۹( قانون 
مالیات بر ارزش افزوده، سهم این مناطق را بر اساس جمعیت 
ســاکن، تعیین و صرف محرومیت زدایی و بهســازی همان 

مناطق کنند.
هم چنین از آبان ماه ســال ۱۴۰۱ بسته تشویقی شهرسازانه 
توسط دولت  ابلاغ شــد که اعطای یک یا دو طبقه تشویقی، 
تسهیل در تامین پارکینگ، تسهیل شرایط توده و نما و ایجاد 
کاربری انتفاعی در طبقه همکف به منظور حمایت از کسب 
و کارهای خانگی با تامین شــرایطی از جمله این مشــوق ها 

است و بر اســاس آمار صدور پروانه، جذابیت سرمایه گذاری 
در بافت هــا را بالا برده اســت. در ماه های اخیــر تحت تاثیر 
نوسانات قیمت مسکن در نقاط برخوردار شهرها از یک طرف 
و تصویب بســته تشویقی شهرسازانه از ســوی دیگر، تمایل 
برای سرمایه گذاری در بافتهای فرسوده افزایش یافته است.

به گفته محمد آیینی ـ مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری 
ایران، طی سه ماه نخست امســال در مقایسه  با مدت مشابه 
سال قبل در ۵۵ شهر کشور صدور پروانه در بافت های فرسوده 
رشد ۸۸ درصد داشته است. در پنج اســتان  شامل  تهران، 
خراسان رضوی، مازندران، همدان و خراسان شمالی نیز آمار 
 از افزایش ۱۰۵ درصدی صدور پروانه در بافت های فرســوده 

حکایت دارد.

بر اساس پالایش های انجام شــده هم اکنون ۱۷۴ هزار واحد صنفی 
مشاور املاک در کشور فعال هستند که از این تعداد حدود ۱۶ هزار 
و ۸۰۰ واحد مجوز ندارند؛ بنگاه هایی که بدون هیچ گونه مسئولیتی 
بزرگ ترین ســرمایه خانوارها را به خطر می اندازنــد.  از زمان آغاز 
گشت های بازرسی مشاوران املاک در اوایل خردادماه سال جاری 
تا کنون ۲۱ هزار و ۲۶۸ بازرسی از مشاوران املاک در سراسر کشور 
انجام و ۱۹۱۰ واحد مشاور املاک بدون مجوز پلمب شده است. میزان 
جرایم تعزیراتی اخذ شده و تشکیل پرونده نیز ۱۳۴ میلیارد و ۹۳۱ 

میلیون تومان برآورد شد.
آن طور که ســیدجواد سادات ـ مشــاور وزیر راه و شهرسازی اعلام 
کرده بر  اساس پالایش های انجام شده هم اکنون ۱۷۴ هزار و ۳۸۴ 
واحد صنفی مشاور املاک در کشور فعال هســتند که از این تعداد 
۱۶ هزار و ۸۳۷ واحد صنفی فاقد  مجوز هســتند. همچنین تعداد 
۱۶۰ هــزار و ۱۰۹ توکن برای مشــاوران املاک صادر شــده )یک 
دفتر مشــاور املاک می تواند بیش از یک توکن داشته باشد(  و ۴۰ 

هزار و ۱۳۹ واحد فاقد توکن ثبت شــده اســت. مساله ی رسیدگی 
به وضعیت دفاتر امــلاک بدون مجوز، سال هاســت که مورد بحث 
و گفت وگو قرار دارد. مســکن مهم ترین و ارزشــمندترین دارایی 
خانوارها محســوب می شــود که در موارد بســیاری توسط بعضی 
مشــاوران املاک بدون مجوز در مخاطره قرار  می گیرد. در ماه های 
اخیر موضوع شناسایی دفاتر املاک بدون مجوز از سوی وزارت راه و 
شهرسازی با همکاری وزارت صمت، نیروی انتظامی، شهرداری ها، 
استانداری ها و دیگر بخش های مربوطه دنبال می شود. مجلس  نیز 
 همزمان طرح »سازماندهی بازار زمین، مســکن و اجاره بها« را در 

دستور کار دارد.
از طرف دیگر دولت برای بهبود وضعیت بازار مســکن برنامه هایی 
همچون طرح ساخت یک میلیون خانه در سال، پرداخت وام ودیعه 
مسکن تا سقف ۲۰۰ میلیون تومان، افزایش وام خرید مسکن از ۴۸۰ 
به ۹۶۰ میلیون تومان و ساماندهی مشاوران املاک متخلف و فاقد 

مجوز را در دستور کار خود قرار داده است.

به تازگی دومین جلسه قرارگاه مســکن با موضوع ساماندهی بازار 
املاک و مســتغلات و بازار مســکن با حضور مشــاوران وزیر راه و  
شهرسازی، نمایندگانی از وزارت کشور، وزارت صمت، سازمان ثبت 
اسناد و املاک کشور، سازمان تعزیرات، پلیس اماکن در ساختمان 
دادمان برگزار شــد. در این نشســت، همچنین مدیــران کل راه و 
شهرسازی استان های سراسر کشور به شکل وبیناری در این نشست 
حضور یافتند. مســئولیت شناســایی املاک فاقد مجوز با اتحادیه 
مشاوران املاک است. با اطلاعی که اتحادیه مشاوران املاک به پلیس 
اماکن ارسال خواهد کرد نیازی به مدت زمان ۱۵ روزه اخطار نخواهد 
بود و بنگاه های املاک مکلف هستند تا نسبت به اخذ مجوز از درگاه 
ملی مجوزها اقدام کنند. بررسی ها نشــان می دهد بعضی مشاوران 
املاک مرتکب دست کم شــش تخلف صنفی می شوند؛ از دریافت 
کمیسیون بالاتر از نرخ مصوب گرفته تا دریافت بالابود، ارایه ندادن 
کد رهگیری و همدستی برای بالا بردن نرخ مسکن در مناطق از جمله 

تخلفات مرسوم بعضی بنگاه ها است.

عضو انجمن صنفی کشت بافت گیاهی ایران گفت: نهال قاچاق شاید در 
ابتدا قیمت کمتری برای باغدار داشته باشــد اما به دلیل آنکه هیچ گونه 
نظارتی روی ورود آن ها صورت نمی گیرد، در بسیاری مواقع باعث آلودگی 
باغات می شود. به گزارش تسنیم حسن ورشوچی دردومین سمپوزیوم ملی 
کشت بافت گیاهی اظهار داشت: وجود میلیون ها گونه گیاهی اعم از درختان 
میوه، بوته های میوه ای ،گیاهان داروئی ، زینتی، اشجار جنگلی و... درکشور، 
امکان سرمایه گذاری گسترده ای را در این حوزه به وجود آورده  است که این 
سرمایه گذاری ها باید منوط به دارا بودن تکنولوژی معتبر و دارای توجیه 

اقتصادی کارآمد باشند.
وی افزود: فرصت دیگر پیش روی این صنعت را می توان بازارهای رو به رشد 
به ویژه در مناطق آمریکای جنوبی، آفریقا، خاور دور و خاورمیانه دانست که 
همین بازارها در صورت همراهی نهادهای ذی ربط و تعیین قیمت مناسب 
می توانند به بستری مهم برای صادرات و ارزآوری کشور تبدیل شوند. حوزه 
کشت بافت گیاهی پتانسیل آن را دارد که با قانون گذاری درست و به موقع به  

یکی از مهم ترین حوزه های صادرات غیرنفتی تبدیل شود.
ورشوچی مهمترین مشکلات این صنعت را بیمه نهال ، کم کاری در مسئله 

آموزش بهره برداران، انحصار دولتی فعالیت در امر تحقیقات، فرایندهای 
طولانی، فرسایشی و چالش برانگیز در تأمین و اخذ مجوزها و عدم نظارت 
بر تکنولوژی معتبر و تعیین استانداردهای مناســب بر شمرد و از وزارت 
کشاورزی خواست تا با رسیدگی و توجه بیشتر به این حوزه زمینه ساز رشد 

کشور در این بخش از کشاورزی شود.
وی همچنین افزود: در حوزه آموزش به باغ دارها باید حتما برنامه ریزی شود 
چرا که در صورت ناآگاهی باغدار نسبت به آب و خاک و مدیریت باغ، بهترین 
نهال هم محکوم به فنا و از بین رفتن خواهد بود. از طرف دیگر در حمایت از 
بخش خصوصی تنها اعطای اعتبارات و بالا بردن کمیت واحدها کافی نیست. 
وی افزود: اینکه بگوییم ۵ یا ۱۰ هزار واحد کشت بافت داریم افتخار نیست، 
مهم میزان کارآمدی آن هاست. باید کارامدی واحدهای علاقه مند سنجیده 
شود و تکنولوژی مناسب و استاندارد مورد لحاظ قرار گیرد تا از بین رفتن 

سرمایه های مالی و معنوی شخصی و بیت المال جلوگیری شود.
این عضو انجمن صنفی کشت بافت گیاهی ایرام در انتهای صحبت هایش به 
تحریم های ظالمانه آمریکا علیه ایران اشاره کرد و گفت: با اینکه ایران جزو 
کشورهای صاحب نام در حوزه کشت بافت و با سابقه طولانی ست، اما وجود 

تحریم های ظالمانه  نه تنها که ورود شرکت های ایرانی را به بازارهای جهانی 
با مشکل روبرو کرده است که از سوی دیگر کار به جایی رسیده که ما برای 
دستیابی به ســاده ترین نیازهای خود و به  ویژه تأمین مواد اولیه با مشکل 
روبرو هستیم. وی گفت:همراهی و همکاری مسئولان برای مرتفع شدن 
چالش های این بخش و سرعت  بخشیدن و پیگیری آن ها در امر رشد و توسعه 
این حوزه ضرورت قطعی دارد. البته ناگفته نماند تشریفات طولانی، پیچیده 
و زائد در مراحل صدور مجوزهای واردات مواد اولیه و صادرات محصول یکی 

دیگر از موانع کندی رشد این رشته تولیدی کشاورزی است.
ورشوچی با اشاره به یکی از مهمترین معضلات این صنعت یعنی قاچاق نهال  
گفت: نهال قاچاق شاید در ابتدا قیمت کمتری برای باغدار داشته باشد اما 
متاسفانه به دلیل آنکه هیچ گونه نظارتی روی ورود آن ها صورت نمی گیرد، 
در بسیاری مواقع آلوده و بی هویت هستند و باعث می شوند تا باغات آلوده 
شوند که این امر موجب تحمیل هزینه های گزافی بر باغدار می شود. وی 
افزود: نهال های شناسنامه  دار ایرانی در حال حاضر علاوه بر تأمین نیازهای 
داخلی، محصولات ما  به کشورهای حاشــیه خلیج فارس، هند، تایلند، 

مکزیک، اندونزی و... صادر می شود.

بسیاری از فعالان صنعت طیور اذعان  می کنند که 
با توجه به روند افزایشــی جوجه ریزی در ماه های 
اخیر و ازدیاد عرضه در روزهای آتی، تعادل به بازار 
مرغ باز می گردد. چند ماهی است که بازار مرغ بعد 
از چند دوره زیان شدید مرغداران و عرضه کمتر از 
نرخ مصوب دچار التهاباتی شــده است، هرچند به 
گفته فعالان صنعت ســودی از این نوسانات عاید 
مرغدار نمی شود چرا که در صورت فروش بالاتر از 
نرخ مصوب، تولیدکننده با برخورد و جریمه تعزیرات 

روبرو می شود.
بنابر آمار اعلامی انجمن جوجه یکروزه در فروردین 
۱۰۷ میلیون قطعه، اردیبهشت حدود ۱۱۳ میلیون 
قطعه، خرداد ۱۲۵ میلیــون و تیرماه ۱۳۰ میلیون 
قطعه جوجه ریزی صورت گرفته که با احتســاب 
لاشــه ۱.۷ کیلوگرم، حداقل ۲۳۰ هزار تن گوشت 
مرغ در کشور تولید می شــود. این درحالی است 
که فعالان بازار علت اصلی عرضه مرغ با نرخ بالای 
۱۰۰ هزار تومــان را  کمبود مرغ مــی دانند که در 
این راستا سازمان تعزیرات و نهادهای نظارتی باید 

پاسخگو باشند.
علی ابراهیمی مدیرعامل اتحادیه مرغداران گوشتی 
گفت: با توجه به گشایش صورت گرفته در تامین ارز 
نهاده های دامی انتظار می رود که شاهد افزایش تولید 
مرغ گوشتی در کشور باشــیم . مدیرعامل اتحادیه 
مرغداران گوشــتی گفت: با افزایش تولید جوجه 
یکروزه و واردات تخم مرغ نطفه دار شــاهد ازدیاد 
عرضه جوجه یکروزه و افزایش جوجه ریزی خواهیم 
بود. ارسلان قاسمی رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق 
تعاون با اشاره به علل التهابات اخیر بازار مرغ گفت: 
قیمت گذاری دستوری، کمبود سرمایه در گردش 
مناسب تولیدکنندگان و عدم تامین به موقع نهاده 

دامی بر بازار مرغ اثر خود را می گذارد.
به گفته او، وقتی معاونت امــور دام به وظیفه خود 
عمل نمی کند، راهی جز آمارسازی ندارد که نتیجه 
آن گرانی مرغ می شــود، چراکه با روند افزایشــی 

جوجه ریــزی در ماه های اخیر و نبــود امکان نگه 
داری مرغ در ســالن ها، اثر خود را بر عرضه مرغ به 
بازار باید می گذاشت. قاســمی ادامه داد: برخی از 
تولیدکنندگان برای دریافت نهاده بیشتر و جبران 
زیان خود آمارســازی می کنند که این موضوع هم 
در آمار اعلامی معاونت امور دام اثر خود را می گذارد.

رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق تعاون با بیان اینکه 
ظرفیت تولیــد در صنعت مرغداری بــه بیش از ۳ 
میلیون تن در سال می رسد، گفت: بنابر آمار سالانه 
۲ میلیون تا ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار تن مرغ در کشور 
مصرف می شود و در صورت استفاده حداکثری از 
ظرفیت صنعت امکان صــادرات هم وجود دارد که 
متاســفانه برنامه و مدیریت صحیحی در این باره 

نداریم .
مسئولان اتحادیه و تشکل های تولیدی بارها اعلام 
کرده اند که در بــازار رقابتی همچون مرغ نیازی به 
دخالت دولت در امر تنظیم بــازار و قیمت گذاری 
نیست؛ بنابراین تعادل در این بازار زمانی برقرار می 
شــود که دولت کاری به این صنعت نداشته باشد و 
با واگذاری امور به تعاونی های واقعی، بازار به تعادل 
می رسد، در غیراین صورت نابه ســامانی ها ادامه 

خواهد داشت.
محمدرضا صدیق پور دبیرانجمن تولیدکنندگان 
جوجه یکروزه گفت: بنابر آمار تولید مرغ نسبت به 
فروردین و اردیبهشت ۳۰ درصد رشد داشته است 
و کمبود مرغ در مغازه ها ارتباطی به تولید ندارد. او 
افزود: در شرایط کنونی کمبود مرغ به نرخ مصوب باز 
می گردد که به خاطر افزایش هزینه ها، مغازه دار مرغ 
نمی آورد چراکه مکلف به فروش با نرخ مصوب است.
صدیق پور ادامه داد: با احتساب نیاز سال گذشته ۱۰۰ 
میلیون قطعه جوجه ریزی جوابگوی نیاز بازار است، 
اما امسال بدلیل نوسانات گوشت قرمز و جایگزینی 
مرغ در ســبد خانوار، ماهانه ۱۲۰ تا ۱۳۰ میلیون 
قطعه جوجه ریزی باید صورت گیرد. از طرفی هم 

باید قیمت پایه جوجه و مرغ اصلاح شود. 

در دو سال اخیر اشتغالزایی 
در بخــش خدمــات بــا 
ثبات تریــن بخــش در 
اقتصــاد کشــور بــوده 
است. بررســی اشتغال در 
بخش های عمده فعالیت اقتصادی نشان می دهد 

که بخش خدمات بیشترین سهم اشتغال را به خود 
اختصاص داده است. توجه به اشــتغال در برنامه 
هفتم توسعه نیز تاکید شده اســت. اشتغال زایی 
 در تمامی بخــش ها در این برنامه در دســتور کار 

قرار دارد. 
در همین رابطه نماینده مــردم مراغه در مجلس 
با بیــان اینکــه ارتقای نظــام آموزشــی و بهبود 
وضعیــت فرهنگی جامعــه ویژگی هــای لایحه 

برنامه هفتم اســت، گفت: دولــت در تنظیم این 
برنامه به بهبــود وضعیت اشــتغال جوانان، حل 
مشــکلات معیشــتی و اقتصادی مردم و افزایش 
 رضایت عمومی در ســطح جامعه توجــه ویژه ای 

کرده است.
علی علیزاده درخصوص لایحه برنامه هفتم اظهار 
داشت: از ویژگی های برنامه هفتم می توان به توجه 
دولت به فرمایشات مقام معظم رهبری در تنظیم 

برنامه، ارتقای نظام آموزشــی در کشــور، بهبود 
وضعیت فرهنگی جامعه و بهبود عدالت اجتماعی، 
اشــاره کرد. وی افزود: همچنین دولت در تنظیم 
برنامه هفتم تلاش کرده تا به بهبود وضعیت اشتغال 
جوانان، حل مشکلات معیشتی و اقتصادی مردم 
و افزایش رضایت عمومی در ســطح جامعه توجه 

ویژه ای شود.
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی 
مجلس گفت: جلوگیری از سوداگری و سفته بازی 
در کشــور، حمایت از تولید داخلی و مهار تورم از 
اولویت هــای مهم برنامه هفتم اســت که می توان 
به آنها اشــاره کرد. علیزاده تاکید کــرد: توجه به 
مشکلات صندوق های بازنشســتگی، حمایت از 
مناطق روســتایی و محروم و حل مشکل ناترازی 

انرژی در کشــور، از دیگر ویژگی های برنامه هفتم 
بشمار می آید.

بر اســاس پیش نویس لایحه برنامه هفتم توسعه 
رشد اشتغال ۳.۹ درصد سالانه معادل یک میلیون 
شــغل هدفگذاری شــده و کارفرمایان در صورت 
بکارگیری افراد بازخرید و یا بازنشستگان مشمول 
قانون کار، مکلف شده اند ماهانه معادل ۱۰ درصد 
حقوق یا مزد پرداخت شــده آنهــا را تحت عنوان 
»مالیــات اجتماعی« به حســاب  خزانه داری کل 

کشور واریز کنند.
به گزارش ایســنا، برنامه هفتم توســعه با ابتناء به 
جهت گیری های سیاســت های کلی ابلاغی مقام 
معظم رهبری با هدف پیشــرفت اقتصادی توام با 
عدالت در چارچــوب محورهای رشــد اقتصادی 
و اشــتغال مهار پایدار تورم اصلاحات ســاختاری 

بودجه شــامل اصلاح نظام بانکــی بهبود فضای 
کسب و کار ارتقای بهره وری در حوزه های مختلف 
اقتصاد از جمله انرژی و سایر نهاده های تولید تقویت 
زنجیره ارزش در حوزه صنایع معدنی و صنایع نفت 
و گاز، تولید مسکن متناسب با نیاز ،جامعه اقتصاد، 
رقومی تجارت و ترانزیت امنیت غذایی صندوق های 
بازنشستگی و تامین اجتماعی و حکمرانی یکپارچه 
منابع و مصارف آب ذیل همین سیاست ها تنظیم 

شده است.
برابر ماده ۹ پیش نویس لایحه برنامه هفتم توسعه از 
ابتدای سال دوم اجرای این قانون و تمدید هرگونه 
مجوز کسب و کار توسط سازمان مناطق آزاد تجاری 
و ویژه اقتصادی و دستگاههای خود انتظام شامل 
اتحادیه ها،کانونها و تشکل های صنفی فقط از درگاه 

ملی مجوزها صورت می پذیرد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

رشد ۳.۹ درصدی اشتغال در برنامه هفتم هدفگذاری شده است

پیشتازی بخش خدمات در اشتغالزایی 

عملکرد ۱۳ برابری در نوسازی خانه ها نسبت به گذشته

سایه ۱۷ هزار مشاورنما بر سر بازار مسکن

هشدار درباره واردات نهال قاچاق و آلودگی باغات 

بازار مرغ با افزایش جوجه ریزی به تعادل می رسد

ظرفیت های بخش تعاون در ایجاد اشتغال
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس بازار کار

در راستای بهبود فضای کسب و کار موجود، توسعه فعالیت های اقتصادی و تولیدی بخش های غیردولتی 
الزامی است و باید در این حوزه سیاســت گذاری های مبتنی بر ظرفیت ها تدوین شود. موانع بسیار در 
راستای توسعه بهبود فضای کسب و کار وجود دارد. حمایت های دولتی و قانونی برای حل چالش های 

کسب و کار و تسهیل حضور و فعالیت در فضای کار و تولید ضروری است.
برنامه های ۵ ساله از جمله برنامه هفتم توسعه می تواند شامل اقدامات موثر عملیاتی مناسب درباره وضع 

قوانین و مقررات مرتبط با حوزه بهبود فضای کسب و کار تولید باشد.
اقداماتی مانند ایجاد و توسعه صدور الکترونیکی مجوزهای کسب و کار و رفع بخشی از موانع موجود 
در این حوزه در راستای تسهیل گری فعالیت بخش تولید نیز می تواند از مهم ترین فعالیت های دولت 
سیزدهم در بهبود فضای کسب و کار باشد. در چارچوب سیاست های کلی برنامه هفتم توسعه موارد 
مهمی در راستای بهبود فضای کســب و کار مورد تاکید است. متاسفانه برنامه توسعه هفتم کمترین 
توجهی به توسعه بخش تعاون ندارد. به این معنا که در کل متن برنامه هفتم توسعه نام و نشانی از تعاون 

در اقتصاد کشور نیامده است، یعنی دولت راهبردی برای توسعه بخش تعاون مد نظر ندارد.
متاسفانه برنامه هفتم توسعه گویای این واقعیت تلخ است که دولت اعتقاد چندانی به تعاون در اقتصاد 
ایران ندارد. بنابراین باید نگران این موضوع بود. چرا که عدم اعتقاد به توسعه تعاون به این معناست که 
دولت اعتقادی به اصل ۴۴ قانون اساسی که بخشی از اقتصاد ایران است ندارد و برنامه ها را بدون رعایت 
برنامه های بالا دستی و دیگر بخش های اقتصادی کشور می نویسد و همچنان بر وجود اقتصاد دولتی 

رانتی و خصولتی پافشاری می کند.
در حال حاضر، مرکز آمار در مورد نرخ مشارکت اقتصادی در کشور گزارش هایی را منتشر می کند تا 
نظام برنامه ریزی ارزیابی های خود را به روز و آن را در برنامه های پنجساله توسعه لحاظ کند؛ اما به دلیل 
دقیق نبودن آمارها و شفاف نبودن سطح مشارکت اقتصادی، امکان بارگذاری نظام معینی از اهداف 
در برنامه هفتم توسعه وجود ندارد. نرخ مشارکت در ایران پایین تر از ۵۰ درصد است. بالاترین سطح 
مشارکت اقتصادی مربوط به استان زنجان است که به ۴۹ درصد می رسد. نرخ جمعیت بیکار کشور هم 
به طور معمول دو تا سه میلیون نفر گزارش می شود اما در همین جا باید به این واقعیت توجه نشان داد 
که در نرخ مشارکت اقتصادی جمعیت دانشجو، سرباز و... دیده نمی شوند تا خروجی آن بالا برود و نرخ 

بیکاری و تعداد جمعیت بیکار پایین بیاید.
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فناوری و 
اطلاعات

ساخت هواپیمای ملی، پیشنهاد مجلس برای برنامه هفتم توسعه
علیرضا خاکدامن، سرپرست حوزه ریاست معاونت علمی و فناوری از پیگیری برای 
اصلاح لایحه هفتم به نفع اقتصاد دانش بنیــان خبر داد و گفت: مجلس در حوزه 
فناوری، ایده هایی چون ساخت هواپیما و موضوعات مربوط به میکروالکترونیک 
را ارائه داده است. لایحه هفتم توسعه از زمان ارائه تاکنون، با اما و اگرهای مختلفی 
روبرو بوده اســت. از مواد قابل توجه در این لایحه، ماده مربــوط به حذف انواع 
مشوق های مالیاتی و توجه کم به توسعه فناوری و اقتصاد دانش بنیان در کشور 
است. رویکرد لایحه هفتم توسعه در موضوع علم و فناوری به نوعی نامتوازن است 
و اولویت کمتری به توسعه فناوری های زیرساختی در کشور داده است و از طرفی 
اقدام مثبت اعطای اعتبار مالیاتی تحقیق و توسعه را نیز در سال های اجرای برنامه 

ممنوع اعلام کرده است.
علیرضا خاکدامن، سرپرســت حوزه ریاســت معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری در گفت وگو با خبرنگار فارس رویکرد دولت در 
برنامه هفتم را اولویت بخشــیدن به مواردی عنوان کرد که به مجوز مجلس نیاز 
دارند. وی گفت: در موضوع برنامه هفتم توسعه رویکرد دولت این بوده است که 
بیشتر به مواردی بپردازد که نیازمند قانون و اجازه مجلس هستند؛ لذا شاید بعضی 
حوزه های اقتصاد دانش بنیان که بیشتر جنبه برنامه بلندمدت دارند و مربوط به 

اهداف آینده هستند در برنامه نیامده است.
او در خصوص اقدامات انجام شده از ســوی معاونت علمی و فناوری برای اصلاح 
لایحه هفتم توسعه عنوان کرد: برای ما در این زمینه با مشارکت وزارت اقتصاد بنا 
داریم از ظرفیت های قانونی که به ویژه در قانون جهش تولید دانش بنیان وجود 
داشته است، در برنامه هفتم توسعه حتما مراقبت کنیم. خاکدامن با اشاره به حذف 
مشــوق های مالیاتی تحقیق و توســعه در لایحه هفتم تصریح کرد: در خصوص 
اعطای اعتبار مالیاتی نیز اخیرا در نامــه ای با امضای وزیر اقتصاد و معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری ذکر شده است که این مورد توسط 

خود دولت در مجلس اصلاح شود.
وی تأکید کرد: در حال پیگیری هستیم که طرح ها و پیشنهادات مجلس با مشورت 
معاونت بر لایحه هفتم اعمال شود تا در نهایت چیزی که وارد لایحه می شود به 
اقتصاد دانش بنیان کمک کند. معاونت سعی خود را می کند تا در این لایحه منافع 

شرکت های دانش بنیان تأمین شود.
خاکدامن در خصوص طرح های پیشنهادی مجلس در حوزه فناوری اظهار داشت: 
در حال حاضر پیشنهادات مجلس کاملا مشــخص نیست، اما در خصوص حوزه 
فناوری پیشنهادات و ایده هایی مطرح شده اســت. برای مثال برای حوزه هایی 
مانند ساخت هواپیمای مسافربری و نحوه عمل کشور در این موضوع، یا موضوعات 
مربوط به  میکروالکترونیک، پیشنهادات و طرح هایی از سمت مجلس وجود دارد 

که برای درج در لایحه هفتم توسعه ارائه می شود.

نحوه استفاده از مشوق های مالیاتی در سکوهای داخلی
هیات وزیران در جلســه ۳۱ خردادماه ســال جاری به پیشنهاد مشترک وزارت 
ارتباطات و وزارت امور اقتصادی و به اســتناد بند »د« تبصره شش ماده واحده 
قانون بودجه سال جاری آیین نامه اجرایی بند مذکور را تصویب کرد. بر این اساس 
مشوق های مالیاتی صرفا به درآمد آن دســته از اشخاص حقیقی تعلق می گیرد 
که تا پایان سال گذشــته فاقد پرونده مالیاتی برای کسب و کار فعال در سکوی 

داخلی باشد.
به گزارش ایسنا، طبق ماده دو این آیین نامه سکوی داخلی مورد تایید وزارت باید 
این شرایط را داشته باشد: ۱_ امکان گزارش گیری و ارائه اطلاعات معاملات و انجام 
فعالیت های اقتصادی توسط کسب و کارهای اشخاص حقیقی در سکو را به صورت 
برخط داشته باشد.۲_ نســبت به احراز هویت کسب و کارهای اشخاص حقیقی 
فعال در سکو از طریق تلفن همراه و کد ملی اقدام کند.۳_ امکان اعلام فهرست 
کسب و کارهای اشــخاص حقیقی که میزبانی می کند را داشته باشد.۴_ امکان 

اعلام درآمد کسب و کارهای اشخاص حقیقی را داشته باشد.
تبصره یک: معاملات انجام شده در بستر سکوی داخلی که درگاه پرداخت نداشته 
باشد منوط به تحویل کالا و دریافت وجه از طریق شرکت ملی پست، کاروران یا 
سایر ارائه  دهندگان خدمات تحویل کالای مورد تایید وزارت و در صورتی که بهای 
کالا یا خدمات به حساب سکوی داخلی واصل واریز شود و پس از کسر کارمزد سکو 
به حساب فعالان کسب و کار واریز شود مشمول مشوق های موضوع این آیین نامه 
است.تبصره دو:  وزارت ارتباطات می تواند دستورالعمل اجرای این ماده را ظرف 

۱۵ روز از تاریخ ابلاغ این آیین نامه تهیه و ابلاغ کند.
طبق ماده سه، کلیه سکوهای داخلی که دارای شرایط ماده دو این آیین نامه بوده و 
متقاضی احراز شرایط ماده مذکور و اخذ تاییدیه هستند موظف هستند در درگاهی 
که توسط وزارت ارتباطات معرفی می شود ثبت نام کند. این وزارتخانه موظف است 
فهرست سکوهای داخلی مورد تایید را حداکثر تا ۱۵ مردادماه به صورت عمومی 

منتشر کند. فهرست مذکور به صورت ماهانه بروزرسانی می شود.
طبق ماده چهار آیین نامه سکوهای داخلی دو وظیفه دارند نخست آنکه مشخصات 
اشخاص حقیقی که تا پایان ســال ۱۴۰۱ دارای کسب و کار در سکوهای داخلی 
بوده اند را ظرف یک ماه از تاریخ ابلاغ این آیین نامه و مشــخصات سایر اشخاص 
حقیقی از ابتدای سال جاری کســب و کار خود را در ســکوهای داخلی شروع 
می کنند را ظرف یک ماه پس از شروع فعالیت به صورت برخط به سازمان اعلام و 
بروز رسانی کند. دوم آنکه اطلاعات مربوط به درآمد ناشی از کسب و کار اشخاص 
حقیقی در سکوهای داخلی در ســال های ۱۴۰۱ و قبل آن را به تفکیک هر سال 
ظرف یک ماه از تاریخ ابلاغ این آیین نامه و میزان درآمد سال جاری را حداکثر تا 
پایان اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۳ در قالبی که توسط امور مالیاتی اعلام می شود به 

این سازمان ارسال کند.
طبق ماده پنج آیین نامه مذکور مشوق های مالیاتی موضوع این آیین نامه صرفا به 
درآمد آن دسته از اشخاص حقیقی تعلق می گیرد که تا پایان سال گذشته فاقد 
پرونده مالیاتی برای کسب و کار فعال در سکوی داخلی باشد و درآمد آنها ناشی از 

کسب و کار در سکوهای داخلی دارای شرایط ماده دو این آیین نامه باشد.
تبصره: اشخاص حقیقی که به صورت همزمان دارای درآمد ناشی از کسب و کار در 
سکوهای داخلی و خارج از سکوهای داخلی باشند چنانچه بابت فعالیت خارج از 
سکوهای داخلی دارای پرونده مالیاتی باشند در صورتی می توانند بابت درآمدهای 
ناشی از کسب و کار در ســکوهای داخلی از مشــوق های مالیاتی این آیین نامه 
استفاده کنند که اولا فعالیت های آنها در سکوی داخلی و خارج از آن به صورت 
منفک، مستقل و در محل های مجزا انجام شده باشد دوم آنکه صورت حساب های 
فروش صادره هر کدام از فعالیت ها براساس نشانی مجزا و برخط صادر شده باشد 
و سوم آنکه درآمدهای مربوط به کسب و کار در سکوهای داخلی در اظهارنامه و 

پرونده مالیاتی قبلی آنها منظور نشده باشد.
طبق ماده شش، اشخاص حقیقی دارای کسب و کار در سکوهای داخلی که تا پایان 
سال گذشته فاقد پرونده مالیاتی بودند با درخواست خود یا حسب اطلاع رسانی 
سازمان برای برخورداری از مشوق های مالیاتی سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ موظفند 
فرآیند ثبت نام و تشــکیل پرونده مالیاتی کسب و کار اینترنتی خود را در پنجره 

واحد مالیاتی تکمیل و نسبت به تصمیم اظهارنامه در موعد مقرر اقدام کنند.
همچنین براساس ماده ۷، مشــوق های مالیاتی موضوع این آیین نامه در صورتی 
به درآمد ناشی از کسب و کار در سکوهای داخلی تعلق می گیرد که بهای کالا و 
خدمات ارائه شده از طریق سکو به صورت مســتقیم یا غیرمستقیم از مشتریان 

دریافت و پس از کسر کارمزد سکو به حساب فعالان کسب و کار واریز می شود.

اخبار

معاون علمی و فناوری رئیس 
جمهور از نحوه ارزیابی و طبقه 
بندی جدید دانش بنیانها خبر 
داد و گفــت: در  نظام جدید 
شــرکت ها به ۳ دســته نوپا، 

نوآور و فناور تقسیم شده اند.
روح الله دهقانــی فیروزآبادی در جلســه ای با حضور 
رؤســای پارک های علم های و فناوری سراســر کشور 
که امــروز در معاونت علمی ریاســت جمهوری برگزار 
شــد با اشــاره به ارتقا نظام ارزیابی حمایــت از دانش 
بنیان ها گفت: بعد از ســال ها فعالیــت دانش بنیان ها 
می دانیم کجاها ضعف و اشــکال وجــود دارد؛ باید از 
"طبقه بندی نوعی" شــرکت ها بپرهیزیم و دیگر نباید 
شرکت دانش بنیان نوع یک، دو و سه داشته باشیم بلکه 
 در نظام جدید شرکت ها به ۳ دســته نوپا، نوآور و فناور 

تقسیم شده اند.
معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری افزود: به طور مثال شــرکتی که زیر ۵ سال 
فعالیت دارد و زیر ۵ میلیــارد تومان گردش مالی دارد، 
شرکت نوپا محسوب می شود و شرکتی که این شرایط 

را رد کرده و به محصولی رسیده و بازاری دارد، شرکت 
نوآور نامیده می شــود. دسته سوم شــرکت های دانش 
بنیانی هستند که گردش مالی بیشتری دارند و بالغ بر 
۵۰ درصد فروشــش بر مبنای و فناوری است و شرکت 

فناور به حساب می آیند.
وی با اشــاره به اینکه اگر برای همه شرکت های دانش 
بنیان معافیت مالیاتی صادر کنیــم، هزینه اش کمتر 
از ۱۰۰ میلیارد تومان می شــود، گفت: در سال گذشته 
۱,۲۰۰ میلیــارد تومان معافیت مالیاتی شــرکت های 

دانش بنیان ها را صادر کردیم.
دهقانی از ارتقــا نظام تأمین مالی شــرکت های دانش 
بنیان خبر داد و گفت: در بحث تأمین مالی شرکت های 
دانش بنیان به ۳ تقســیم بندی رســیده ایم؛ نخست 
شــرکت های معمول، شــرکت هایی که رشد متوسط 
دارند و شرکت هایی با رشد عالی. بنا داریم نظام تأمین 
مالی شرکت ها را ارتقا دهیم و اعتبارات را نقطه زن تر به 

شرکت ها تخصیص دهیم.
معاون علمی رئیس جمهور ضمن بیان این مطلب که در 
ارزیابی جدید می خواهیم ارزیابی شرکت های نوپا را به 
پارک های علم و فناوری شــاخص بدهیم، گفت: زمانی 
حرف زدن بازار و صنعت درباره علم و فناوری ســخت 
بود اما در حال حاضر اتفاقات خوبی رقم خورده است و 
مردم این گفتمان را دوست دارند.وی یکی از برنامه های 

معاونت را توجه بیشتر به استان های دیگر عنوان کرد و 
گفت: بنا داریم در ۱۰ استان طرح برش استانی اقتصاد 

دانش بنیان را به صورت پایلوت اجرا کنیم.
دهقانی با تاکید بر فکرهای هم افزا در ایجاد زیرساخت ها 
گفت: در کشور شــاید بیش از ده ها دیتاسنتر، هزاران 
تجهیز ســاخت و تولید و ده ها کلین روم وجود دارد و 
به طور مثال کلین رومی که باید ۲۴ ســاعته کار کند 
 فقط ۶ ســاعت فعال اســت. به نظرم زیرساخت های 

بیش از اندازه توسعه داده ایم و باید سراغ راه حل های هم 
افزا برویم. به طور مثال در یک استان یا مجموعه و یا در 
چند استان همجوار یک زیرساخت کلان داشته باشیم 

که در خاورمیانه مطرح باشد.
وی افزود: نیاز داریم زیرســاخت های مبتنی بر مارکت 
پول را توســعه دهیم و باید با نگاه به تجربیات هلندی، 
کره ای ها و.. در زمینه استفاده از مارکت پول ها، با زیست 

بوم خودمان آن را ایجاد کنیم.

طبقه بندی جدید شرکت های دانش بنیان اعلام شد

۱۲۰۰میلیارد تومان معافیت مالیاتی دانش بنیان ها 
News kasbokar@gmail.com

مشاور وزیر و مجری طرح توســعه فیبر نوری منازل 
و کســب وکارها گفت: برنامه زمان بندی و نوع اپراتور 
جهت پوشــش فیبر نوری بــرای هر شــهر به زودی 
بارگذاری می شــود. عباســی شــاهکوه در خصوص 
آخرین وضعیت پوشــش فیبر نوری در کشور گفت: 
در حال حاضر آماری که در شــبکه FTTX )شــبکه 
دسترسی مبتنی بر فیبر نوری( دیده می شود از تعداد 
۲۰ میلیون خانوار، حدود ۳ میلیون و دویست خانوار 
تحت پوشــش فیبر نوری قــرار گرفته انــد که یعنی 

 حدود ۱۷ درصد خانوارها تحت پوشــش فیبر نوری 
هستند.

وی با بیان اینکه این مقدار دقیق نیست گفت: در برخی 
از مناطق پوشــش فیبر نوری انجام شده اما هنوز وارد 
سایت نشده و بخشی از اطلاعاتی که وارد شده نیز هنوز 
تأیید ســازمان تنظیم مقررات را ندارد. مسئول پروژه 
فیبر نوری افزود: به منظور اطلاع رســانی زمان دقیق 
انجام پوشش فیبر نوری ۸۰ درصد شهرستان ها تعیین 
تکلیف شدند که کدام اپراتور و با چه زمان بندی قرار 

است پوشش فیبر نوری را انجام دهد. عباسی شاهکوه 
در ادامه گفت: در گذشته اپراتور و زمان اجرای پوشش 
فیبر نوری تنها تعدادی از شهرها مشخص شده بود و 
حالا ۸۰ درصد کل شهرســتان های کشور یعنی ۳۸۰ 
شهرستان از ۴۳۰ شهرستان تعیین تکلیف شده اند که 
اپراتور آن شهرستان کدام است و با چه زمان بندی تا 
پایان سال ۱۴۰۳ قرار است فیبر نوری را انجام دهند. 
وی افزود: بــه این ترتیب با تعیین تکلیف شــدن ۲۰ 
درصد شهرستان باقی مانده، برنامه زمان بندی و نوع 

اپراتور در ســایت بارگذاری می شود تا نظارت مردمی 
 در پوشــش فیبر نوری بیشتر شــود و راحت تر بتوان 

پیگیری کرد.
مسئول پروژه ها فیبرنوری در ادامه به تعداد اپراتورهایی 
که قرار است پوشــش فیبر نوری را انجام دهند، اشاره 
و عنوان کرد: در حال حاضر ۹ اپراتور متعهد شدند که 
پوشش فیبر نوری را انجام دهند تعهدهای آنها نیز برای 
شهرستان ها مشخص است تا هر چه زودتر به هدف و 

اجرای کامل پوشش فیبر نوری برسیم.

مایکروسافت در پی انتقادها از دریافت پول از مشتریان 
برای حمایت از آنها در برابر اشتباهات خودش، مجموعه 
ابزارهای امنیتی رایگان را توسعه داد. این اقدام پس از 
یک واقعه هک مهم صورت می گیرد که گویا در جریان 
آن، جاسوسهای چینی به ایمیلهای مقامات بلندپایه 
آمریکایی دسترسی پیدا کرده اند. همچنین متخصصان 
امنیتی و قانونگذاران آمریکایی نسبت به پرداخت پول 

برای این ابزارها معترض شدند.

مایکروســافت در یک پســت وبلاگ، اعلام کرد که 
ویژگیهــای پیشــرفته در مجموعــه حسابرســی 
مایکروسافت که این شــرکت "مایکروسافت پرِرویو” 
)Microsoft Purview( مــی خوانــد، طــی 
ماههای آینده برای همه مشــتریان قابل دســترس 
خواهند بود. هر چند ابزارهــای دیجیتالی به خودی 
خود، برای جلوگیــری از وقوع هک، کافی نیســتند 
اما برای کمک به ســازمانها برای تشــخیص نفوذ در 

 شبکه شان و شناسایی نحوه نفوذ و پاکسازی آن، مهم 
به شمار می روند.

شیوه قبلی مایکروسافت برای دریافت پول برای نسخه 
های پیشــرفته این ابزارها، مورد انتقاد گسترده قرار 
گرفت؛ به خصوص پس از آن که هک اخیر وزارتخانه 
های خارجه و بازرگانی آمریکا، افشــا شــد. این هک 
که به اذعان مایکروســافت، به دلیــل رخنه و حفره 
امنیتی در کدینــگ روی داد، پس از آن شناســایی 

شــد که یکــی از قربانیان هــک در هنگام بررســی 
 اطلاعات دسترســی دیجیتالی خود، متوجه وضعیت 

غیرعادی شد.
بر اســاس گزارش رویترز، اریک گلد اشــتاین، مقام 
آژانس امنیت زیرســاخت و امنیت سایبری آمریکا به 
همراه پست وبلاگ مایکروســافت، در بیانیه ای اعلام 
کرد هنگامی که ابزارهای امنیتی به رایگان عرضه می 

شوند، همه برنده می شوند.

یک شرکت فناوری به دســتاوردی در زمینه فناوری 
زمین گرمایشی دست یافته و توانسته دریک آزمایش 
۳۰ روزه در چاهی در شــمال نــوادا ۳.۵مگاوات برق 

تولید کند.
شرکت »فروو انرژی« به دستاوردی در زمینه فناوری 
زمین گرمایشــی دست یافته اســت. این شرکت یک 
آزمایش ۳۰ روزه در چاهی در شمال ایالت نوادا انجام 
داد و اعلام کرد به نرخ دبــی ۶۳ لیتر در ثانیه در دمای 
بالا برسد و ۳.۵ مگاوات برق تولید کند. به گفته شرکت 

طی یک آزمایش، بازده برق و دبی آب برای یک سیستم 
زمین گرمایشی رکورد زد و بدون هیچ اختلالی تکمیل 

شد.
یک مگاوات برق می تواند الکتریســیته ۷۵۰ خانه را 
همزمان تامین کند. پیش بینی می شود شرکت فروو 
منطقه »پروژه ســرخ« خود را در سال جاری به شبکه 
توزیع برق متصل کند. از این تاسیسات برای تامین برق 
مراکز داده گوگل و چند واحد زیر ساخت دیگر در ایالت 
نوادا استفاده می شــود. گوگل و فروو در سال ۲۰۲۱ 

میلادی توافقی را امضا کردند تا نسل آینده پروژه برق 
زمین گرمایشی را بسازند.

این نخستین باری اســت که یک شرکت انرژی نشان 
داده یک سیستم زمین گرمایشی پیشرفته) EGS(  را 
می توان در مقیاس تجاری به کار گرفت. البته مســیر 
دستیابی به این دستاورد بســیار طولانی بوده است و 
محققان از دهه ۱۹۷۰ میلادی تلاش خود در این زمینه 
را آغاز کردند. برای آنکه یک سیستم زمین گرمایشی 
طبیعی برق تولید کند، باید گرما، مایعات و نفوذپذیری 

ســنگ را ترکیب کند. در بســیاری از مناطق صخره 
گرمای لازم را دارد اما نفوذ پذیری آن برای جریان مایع 

کافی نیست.
یک سیســتم زمین گرمایشــی پیشــرفته می تواند 
این نفوذپذیــری را با ایجاد حفــره ای در زیر زمین و 
تزریق مایعات بــرای ایجاد ترک هایی در ســنگ، به 
وجود بیاورد. چنین روشــی به طور گســترده تعداد 
 مناطق احتمالی برای ســاخت واحد زمین گرمایشی 

را افزایش می دهد.

با پایــان یافتن نهمین جشــنواره ملــی ارتباطات و 
فناوری اطلاعات، دهمین دوره این جشــنواره رسماً 
شــروع به کار کرد. بــه گــزارش وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات، همزمــان با معرفــی برگزیدگان 
نهمین جشــنواره ملی ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
دهمین دوره این جشــنواره از امروز رســماً شروع به 
کار کرد. در جشــنواره پیش رو، در نظر اســت با رفع 
نواقص دوره قبل و با تکیه بــر نظرات صاحب نظران، 
فعــالان، تشــکل های خصوصی بخــش ارتباطات و 
فناوری اطلاعــات، رویکردش فرایند مدار شــود و با 

 دقت و رعایت اســتانداردهای تخصصــی و کمترین 
خطا برگزار شود.

عیســی زارع پور وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات 
روز ســه شــنبه در مراســم معرفــی برگزیــدگان 
جشنواره نهم با اشاره به شــروع به کار جشنواره ملی 
ارتباطات و فنــاوری اطلاعات، گفت: این جشــنواره 
باید محلی برای نمایش ســالانه دستاوردهای کشور 
در این حــوزه به مردم باشــد. وی با تاکیــد بر اینکه 
باید دبیرخانه این جشــنواره به صورت دائمی فضای 
حاکم بر این زیســت بوم را ارزیابی کنــد، افزود: این 

جشنواره باید محلی برای تبلیغ و ترویج دستاوردهای 
 این حوزه باشــد و تلاش هــای فعالان ایــن حوزه را 

به نمایش بگذارد.
جشــنواره ملی ارتباطات و فناوری اطلاعات با هدف 
انتخــاب برترین های خدمــات ارتباطــی و فناوری 
اطلاعات، ایجاد فضای رقابتی ســالم و شــور نشاط 
علمی در عرصــه ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات و 
تعامل بین متخصصان کشــور، شناســایی و اقدام به 
جذب و پرورش نخبگان و اســتعدادها در زمینه های 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، حمایت از صنایع داخلی 

و شــرکت های دانش بنیان و قدردانی از تلاشگران و 
فعالان عرصه فاوا و صنایع مرتبط ایجاد شــده است. 
دبیرخانه دائمی جشــنواره ملی ارتباطات و فناوری 
اطلاعــات در دوره دهم، از هم اکنــون منتظر حضور 
پر رنگ تمامی فعالان، شــرکت ها و اپراتورها و کسب 
و کارهای اقتصاد دیجیتال و… اســت و از آنان برای 
شــرکت در این رویداد مهم دعوت به عمل می آورد. 
دبیرخانه دائمی جشــنواره به زودی شعار، محورها و 
 فراخوان رســمی دهمین دوره از جشــنواره را اعلام 

خواهد کرد.

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
گفت: برای توسعه و پیشرفت پارک های علم و فناوری به 
عنوان بســترهای حمایت از نوآوران و فناوران رویکردهای 
گذشته پاسخگو نیست و به جای استفاده از پول دولت باید 

سرمایه های مردم در بخش خصوصی را پای کار بیاوریم.
روح الله دهقانی فیروزآبادی روز چهارشــنبه در نشســت 
روسای پارک های علم و فناوری کشور در سخنانی به وفور 
درآمدهای ارزی کشور در دهه های ۷۰ و ۸۰ از محل فروش 
نفت اشاره کرد و افزود: در آن ســال ها بسیاری از صنایع، 
مجموعه های پالایشگاهی و پتروشیمی، مراکز تحقیقاتی 
و پارک های علم و فناوری احداث شــدند و توسعه یافتند. 
وی یادآور شد: در سال های گذشته چهار تا پنج پارک علم 
و فناوری داشتیم اما در حال حاضر حدود ۸۰ پارک علم و 

فناوری هویت دار در کشور تشکیل شده است و منابع دولت 
نیز بر خلاف دهه های گذشته با محدودیت مواجه است.

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
ادامه داد: بنابراین اگر منتظر باشیم با پول دولت و با مدل دهه 
های ۷۰ و ۸۰ توسعه پیدا کنیم و برای حرکت به دولت فشار 
بیاوریم به احتمال زیاد با شکست مواجه می شویم. دهقانی 
فیروزآبادی با تاکید بر اینکه منابع دولت بر خلاف دهه های 
گذشته با محدودیت مواجه است از روسای پارک ها خواست 
بجای تکیه به منابع دولت بر توانمندی و سرمایه های مردمی 

در بخش خصوصی تمرکز کنند.
وی خطاب به روســای پارک های علم و فناوری کشــور 
یــادآور شــد: بــرای توســعه و پیشــرفت پــارک ها به 
عنوان بســترهای حمایت از نــوآوران و فنــاوران به طور 

حتم رویکردهای دهه های گذشــته پاســخگو نیست و 
 به جــای اختصــاص پــول دولت بایــد ســرمایه های 

مردم را پای کار بیاوریم.
وی با تاکید بر ضرورت برنامه ریزی هرچه صحیح تر پارک های 
علم و فناوری به منظور استفاده بهینه از نخبگان و توانمندی 
های فناوران و ایده پردازان در مناطق مختلف کشور گفت: 
این جامعه باید به شکلی مورد توجه و حمایت قرار گیرد که 
هنگامی که از پارک های علم و فناوری خارج می شــوند، 

سفیران علم و فناوری کشور باشند.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور 
در توضیح بیشــتری با تاکید بر ایجاد تناسب در حمایت 
از حوزه های مختلف نوآوری افزود: بخش هایی از کشــور 
نیازمند نوآوری های پیشران فناوری و تکنولوژی های پوش 

)Pressure technologies( است اما در سایر بخش ها 
باید به ایده ها و فناوری های بازارمحور بپردازیم و آنها را مورد 
توجه قرار دهیم. وی همچنین به روسای پارک های علم و 
فناوری کشور توصیه کرد در برنامه ریزی های خود در حمایت 
از نوآوران به طورحتم به مســائل مهمی همچون آمایش 
سرزمینی و صنایع بزرگ و مجموعه های بزرگ خصوصی 

سرزمینی توجه کنند.
دهقانی فیروزآبادی گفت: در واقع یک مجموعه ای که در 
کمتر از پنج سال زیر پنج میلیارد فروش داشته باید به عنوان 
شرکت نوپا شناخته شود و اگر زیر ۵۰ درصد فروش محصول 
داشته، نوآور، و شــرکت هایی که بالای ۵۰ درصد فروش 
فناوری دارند از گردش مالی بسیار خوبی برخوردارند فناور 

شناخته شوند.

زمان دقیق اجرای پروژه فیبرنوری در شهرها

مایکروسافت محصولات امنیتی رایگان عرضه کرد

فناوری نوین زمین گرمایشی ۳.۵ مگاوات برق تولید کرد

آغاز به کار دهمین جشنواره ملی ارتباطات و فناوری اطلاعات

معاون علمی رئیس جمهور:

توسعه پارک های فناوری مستلزم استفاده از توانمندی بخش خصوصی است
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کشاورزي

اتفاقــات امســال در بــازار محصولات 
كشاورزي غيرقابل پيش بيني بود. بعد از 
افت شديد قيمت گوجه فرنگي حالا نوبت 
به هندوانه رسيده است. محصولي كه در 
سال هاي گذشته در بازارهاي كشورهاي 
عربي فروش مي رفت و يك پاي ثابت صادرات محصولات كشاورزي 
بود، امســال در مزارع جنوب كرمان تني 30 هزار تومان به فروش 

مي رسد. 
به گزارش »كسب و كار« توليد هندوانه امسال دوبرابر سال پيش 
بوده است. هندوانه كاران مناطق جنوبي كه برداشت محصولشان را 
از 2ماه پيش آغاز كرده اند، به دليل توليد بيش از نياز، حجم زيادي 
از محصولشان روي دستشان مانده است، قيمت پايين فروش هم 
جوابگوي هزينه هاي توليد و حمل ونقل شان نيست. كشاورزي كه 
براي كشت هنداونه در هر هكتار نزديك به 8 ميليون تومان هزينه 
كرده است اكنون بايد هر كيلوگرم از آن را بين 30تا80تومان بفروشد. 
همچنين هزينه هاي حمل و نقل نيز بسيار بالاست، به طوري كه براي 
انتقال محصول به بازار تهران، بايد  به هر كاميون 3 تا 4ميليون تومان 
كرايه بپردازند. حالا هندوانه كاران عطاي چيدن محصول را به لقاي 
بهاي اندكش بخشيده اند تا جاليزهايشان دست كم چراگاهي براي 

حيوانات باشد. 

 مقصر خسارت صيفي كاران كيست؟
مسئولان حوزه كشاورزي مي گويند: اين كشاورز است كه در انتخاب 
نوع كشــت اشــتباه مي كند. آنها معتقدند، با توجه به آب بر بودن 
محصولاتي مثل هندوانه و طالبي، صيفي كاران بهتر است اقدام به 
كشت محصولات ديگر كنند اما كارشناسان كشاورزي مي گويند از 
دور نمي شود نسخه پيچيد. اين وظيفه دولت است كه بعد از آمايش 
و پايش زمين براي آموزش به كشــاورز به اراضي ورود كند. دولت 
بايد با تعيين ميزان مصرف و تقاضاي بازار، كشــت و كار كشاورز را 
تنظيم و نوع محصول قابل كشت را تعيين كند. كارشناسان اين حوزه 
معتقدند، كشاورز كاشت، داشت و برداشت را خوب بلد است اما محقق 
علمي نيست كه به بازار و تمام مزيت هاي نسبي اشراف داشته باشد.

 
 الگوي كشت، الگويي محقق نشده

رامين عرفانيان سليم، كارشناس كشاورزي در گفت وگو با »كسب و 
كار« مي گويد: طرح الگوي كشت در كشور ما نه تنها اجرايي نشده 
بلكه حتي به طور كامل مطالعه هم نشده است. كشاورز تنها با انگيزه 

اقتصادي و آنچه سنت پدر و مادران شــان بوده است، كشت و كار 
مي كند. اين وظيفه دولت اســت كه با آزمايش هاي خاك و زمين، 
تحقيقات و پژوهش هاي لازم، نوع محصول و شيوه كشت را تعيين 

كند. 
وي مي افزايد: در حال حاضر بزرگ ترين اشتباه در بخش كشاورزي ما 
در نظر نگرفتن ارزش آب است. كشت طالبي و هندوانه كه محصولاتي 
بسيار آب بر هستند نه تنها سودي عايد كشاورز نمي كند بلكه ميزان 

زيادي از ذخاير آبي كشور را هم هدر مي دهد. 

 دود گراني هزينه هاي جابه جايي در چشم توليدكننده
اين كارشناس كشاورزي ادامه مي دهد: همچنين با افزايش قيمت 
سوخت و هزينه هاي حمل ونقل، سود چنداني براي توليدكننده باقي 
نمي ماند. اين در حالي است كه تمامي كشورها براي صرفه جويي در 
هزينه هاي جابه جايي محصولات كشــاورزي، مصرف محصولات 
محلي را جايگزين كرده اند. در كشور ما هم بايد علاوه بر تغيير الگوي 
كشــت، الگوي مصرف غذايي هم تغيير كند و با جايگزيني كشت 
گلخانه اي به جاي كشت سنتي، هر منطقه اي بيشتر محصول توليدي 

حوزه خود را مصرف كند. 

 بسته شدن مرزهاي عراق؛ هدررفت 400هزارتن هندوانه
اما تنها عامل افت قيمت صيفي جــات در هزينه هاي حمل و نقل 
نيســت. جلوگيري مقامات گمركي عراق از ورود هندوانه به اين 
كشــور، يكي ديگر از عواملي بود كه باعث شــد محصول هندوانه 
امسال صيفي كاران روي دستشان بماند. در شهرستان گچساران 
كه يكي از مهم ترين صادركننــدگان هندوانه به عراق به شــمار 
 مي آمد، با مسدودشــدن اين مرزها، 400هزار تن هندوانه هم در 

باغات هدر رفت. 
عرفانيان سليم، كارشناس كشاورزي در اين زمينه توضيح مي دهد: 
ايران به كشــورهاي تركيه، آســياي ميانه و عراق هندوانه صادر 
مي كند اما بيشترين صادرات اين محصول به عراق است. اين وقفه 
اجباري در صادرات به اين كشــور آن هم درست در فصل برداشت 
لطمه جبران ناپذيري به صيفي كاران زد. از دست دادن بازار فروش 
عراق، مشــكل توليد مازاد بر مصرف هندوانه را دوچندان كرد. وي 
با تاكيد بر عواقب اجتماعي و فرهنگي افزون بر عواقب اقتصادي و 
زيان كشاورزان عنوان مي كند: تعيين الگوي كشت از وظايف اصلي 
دولت است اما در اين زمينه فقط جلسه گذاشته مي شود و گويا زمان 
اجرايي شدنش فرانرسيده است. دولت بايد با كمك گرفتن از اصناف 

و اتحاديه ها ميزان تقاضاي بازار را پيش بيني و با مديريت بهينه ذخاير 
طبيعي نوع محصول قابل كشت را براي كشاورز تعيين كند و كشاورز 
هم ملزم شود كه بر اساس همان برنامه عمل كند. همچنين موانع 
صادرات اين محصولات را از بين ببرد و صادرات را در درازمدت و نه 

بعد از فصل برداشت، تسهيل كند. 

 دولت دست دلالان را از بازار هندوانه كوتاه كند 
اما عنايت ا... بياباني، قائم مقام خانه كشــاورز معتقد اســت: تغيير 
الگوي كشــت عامل نجات بخش صيفي كاران نيست بلكه از بين 

بردن فســاد موجود در بازار و جلوگيري از حضور دلالان است كه 
مي تواند از بار زيان صيفي كاران كم كند. وي عنوان مي كند: الگوي 
كشت هندوانه در سال جاري رعايت شده و ميزان كشت محصول با 
سال گذشته تفاوتي نكرده است. با اين وجود هندوانه كاران كه سال 
قبل محصول شان را به سادگي در بازار عرضه كردند امسال درگير 
مشكلات حل نشدني شده اند كه درنهايت به ورشكستگي آنها منجر 

شده است. 
بياباني مي افزايد: دولت بايد دســت دلالان را از بازار هندوانه كوتاه 
كند. هندوانه اي كه در بــازار كيلوگرمي 300 تــا 600 تومان به 

دست مصرف كننده مي رســد در مزارع با قيمت 30 تا 80 توماني 
از كشــاورز خريداري مي شــود. دلالان چنان نبــض بازار صيفي 
 را به دســت گرفته اند كه يك تن هندوانه را با منت از كشــاورزان
 30 تا 38 هزار تومان خريداري مي كنند و در بازار مصرف با چندين 
برابر قيمت به فروش مي رسانند. هرچند مسئولان با خريد توافقي 
برخي محصولات مثل گوجه فرنگي كمي از مشكلات كشاورزان 
كاشــته اند اما هندوانه كاران كه محصول شــان قابليت تبديل به 
فراورده هاي ديگر را ندارد و بايد مستقيما به بازار مصرف انتقال يابد، 

به شدت متضرر شده اند. 

گزارش »كسب و كار« از تبدیل مزارع هندوانه به چراگاهای دام

فریاد سر جالیز به جایی نمی رسد

تعيين نرخ كالاهاي استراتژيك از جمله 
گندم توسط دولت ها، در بيشتر كشورها 
روش متداولي اســت. به ايــن صورت 
كه دولت ها افزون بــر پرداخت يارانه به 
بخش كشــاورزي به صورت مستقيم و 
غيرمستقيم از بهره برداران و كشاورزان حمايت مي كنند و با خريد 

تضميني، در فروش و بازاررساني محصولات نيز سهم دارند. 

سياست خريد تضميني محصولات كشاورزي به ويژه گندم براي 
حمايت از توليدكننده، چند ســالي اســت كه در كشور ما اعمال 
مي شود و دولت در فصل برداشت مراكز خريد تضميني در برخي 
شهرها و روستاها داير و با قيمت از پيش اعلام شده، گندم كشاورزان 

را خريداري مي كند. 
در قصد و نيت  دولت مبني بر خريد تضميني گندم از كشاورزان 
ترديدي وجود ندارد اما بر سر درســتي يا نادرستي اين سياست 
پرسش هايي مطرح است؛ نخست اينكه آيا قيمت هاي اعلام شده از 
سوي دولت كارشناسي شده است؟ آيا نمايندگاني از سوي كشاورزان 
در اين قيمت گذاري نقش داشته اند؟ چرا دولت توجه ويژه خود را 
تنها به خريد گندم معطوف مي دارد ولي ساير محصولات كشاورزي 

از چنين شرايطي برخوردار نيستند؟

 توجه به كشت جو و كلزا در دولت يازدهم
دلاور حيدرپور، رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان مازندران، 
دليل اصلي توجه دولت به خريد تضميني محصولات كشاورزي 
مانند گندم را در جايگاه اين كالاي استراتژيك مي داند و مي گويد: 
»گندم، ماده اصلي براي تهيه نان است و نان غذاي اصلي مردم ما را 
تشكيل مي دهد. بنابر اين نقش گندم در تامين امنيت غذايي كشور 

پررنگ تر است و همواره مورد توجه دولت ها قرار دارد.«
وي مي افزايد: »البته امسال قيمت تضميني ساير محصولات مانند 
جو، ذرت و كلزا هم از رشد بالايي برخوردار بوده است. براي نمونه 
قيمت جو در سال هاي قبل كيلوگرمي 300 تا 400 تومان تعيين 
مي شد اما امسال به 870 تومان رسيده و قيمت ذرت كه هر كيلوگرم 
450 تومان بود تا 870 تومان افزايش يافته است.«رئيس سازمان 
جهاد كشاورزي استان مازندران به منابع محدود آب در كشور اشاره 
مي كند و مي گويد: »يكي ديگر از دلايل توجه دولت به گندم، نوع 
و فصل كشت اين محصول است. كشت گندم و جو در فصل بهار و 
پاييز به صورت ديم انجام مي شود و با توجه به كم آبي كه با آن مواجه 
هستيم، توجيه پذير است كه گندم همچنان محصول نخست و در 

كانون توجه باشد.«

 ظرفيت هاي كشت جو در كشور مناسب است
حيدرپور تصريح مي كند: »در توليد جو و افزايش كشت اين محصول 
داراي ظرفيت هاي مناسبي هستيم كه بايد از آنها به خوبي استفاده 
كنيم. در اين زمينه كمك و تجربه كشــاورزان نمونه و دانش فني 
كارشناسان و خبرگان بخش كشاورزي بسيار موثر است تا بتوانيم 
بخش بيشــتري از نيازهاي داخلي به خوراك دام را نيز پوشــش 
دهيم.«وي به افزايش بهره وري در كشاورزي تاكيد و اظهار مي كند: 

»بايد سطح زير كشت گندم ديم را از 4ميليون هكتار به 2/5ميليون 
هكتار كاهش دهيم و افزايش برداشــت را تا 500كيلوگرم در هر 
هكتار عملي كنيم. در حال حاضر تمام تلاش وزارت جهاد كشاورزي 
بر بهره وري بيشــتر، توســعه عمودي و مديريت مزرعه اســت و 
كارشناسان و كشاورزان نيز بايد به آن بپردازند.«رئيس سازمان جهاد 
كشاورزي اســتان مازندران از طرح جديد وزارت جهاد كشاورزي 
براي تغيير الگوي كشت برخي محصولات خبر مي دهد و مي گويد: 
»وزارتخانه طرحي را در دستور كار دارد و برنامه اي را دنبال مي كند 
كه بر اســاس آن تا 5 يا 10 ســال آينده و در صورت تامين گندم 
كشور، از ميزان سطح زير كشت آن كم و به كشت سويا و كلزا افزوده 
مي شود.«در حالي كه 93 درصد از نياز خوراك دام و طيور صنعت 
دامپروري و مرغداري كشــور از راه واردات انجام مي شود و براي 

وارد كردن جو، ذرت و سويا بايد ميلياردها دلار بپردازيم، همچنان 
سياست ها به سود تعيين قيمت هاي اغواكننده و وسوسه انگيز گندم 
مي چربد )قيمت خريد تضميني گندم از سال گذشته 1050 تومان 
در هر كيلوگرم تعيين شد(. مسئولان و دولتمردان )وزارت كشاورزي 
و وزارت صنعت در گذشته(، تمام تلاش خود را برای خريد تضميني 
گندم كه اصطلاحا كالاي استراتژيك نام گرفته، به كار مي گيرند  اما 
حسن صفايي، رئيس سازمان مركزي تعاون روستايي از طرح هاي 

جديد دولت خبر مي دهد. 

 خريد تضميني، وظيفه قانوني سازمان تعاون روستايي
وي در اين زمينــه اظهار مي كند: »خريــد تضميني محصولات 
كشاورزي جزو وظايف قانوني و ذاتي سازمان تعاون روستايي است. 

در اين راستا سازمان تعاوني روستايي از نيمه فروردين ماه تاكنون 
2 ميليون و 905 هزار و 26 تن گندم از كشاورزان خريداري كرده 
و كل وجه خريد تضميني گندم نيز به كشــاورزان پرداخت شده 
است.«صفايي ادامه مي دهد: »افزايش ميزان خريد تضميني گندم 
نشان مي دهد سياست گذاري هاي دولت و جهاد كشاورزي در تعيين 
نرخ خريد تضميني و تامين نهاده هاي مورد نياز گندم كاران مطلوب 
بوده است. همچنين سازمان تعاون روستايي درصدد است تا سال 
آينده شاخص هاي كيفي در توليد گندم را نيز مورد نظر قرار دهد.«

وي با اشاره به اهميت ساير محصولات كشاورزي به ويژه محصولاتي 
كه در صنعت خوراك دام وطيور مصرف بيشتري دارند، مي افزايد: 
»در اين زمينه نيز تصميماتي گرفته شد و يكي ديگر از محصولاتي 
كه خريد تضميني آن آغاز شده و سازمان تعاون روستايي به آن ورود 

پيدا كرده كلزاست. از آنجا كه قيمت خريد تضميني اين محصول 
از كيلوگرمي هزار تومان در سال گذشته به 1900 تومان افزايش 
يافته، كشاورزان براي توليد و فروش آن به دولت انگيزه مضاعفي 
پيدا كرده اند.«رئيس ســازمان مركزي تعاون روســتايي ايران، 
مي گويد: »كلزا در 26 استان كشور توليد مي شود. خريد تضميني 
آن از 19 استان كشور آغاز شده و تا نيمه مرداد امسال ادامه دارد. از 
ابتداي آغاز خريد تضميني كلزا تاكنون حدود 100 هزار تن از اين 
محصول از كشاورزان خريداري و به صنايع روغن كشي تحويل داده 
شده است.«به گفته صفايي، محصولات ديگر نيز مانند جو، انواع 
حبوبات از جمله نخود و... نيز جزو محصولاتي هستند كه دولت براي 
خريد تضميني آنها برنامه ريزي كرده و تا پايان شهريور ماه امسال 

انجام مي شود. 

»كسب وكار« بررسی می كند

گندم،  دردانه خرید تضمینی دولت
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كار و 
كارآفرین

مركز آمار ايران گزارش وضعيت بيكاري در زمســتان 
سال گذشته را منتشر كرد. در اين گزارش نرخ بيكاري 
عمومي كشــور 10/5درصــد، نرخ بيــكاري مردان 
9/1درصد و زنان 18/9درصد اســت. نرخ بيكاري در 
مناطق شهري كشور 11/3درصد، در بين مردان 9/4 
درصد و زنان 22/1درصد بوده است. نرخ بيكاري روستاهاي كشور 8/7 درصد 
اعلام شده؛ در اين مناطق نرخ بيكاری مردان 8/2 درصد و زنان 11 درصد اعلام 
شده است. بيشترين نرخ بيكاري به ترتيب به گروه هاي سني 20 تا 24 ساله ، 
15 تا 19 ساله و 25 تا 29 ساله اختصاص دارد. بيكاري عمومي در ميان زنان 
گروه سني 20 تا 24 ســاله 47/2 درصد است؛ 54/1درصد از زنان شهري اين 
رده سني و 28 درصد روستايي ها بيكار هستند. زنان 25 تا 29 ساله كشور نيز 

داراي 35 درصد بيكاري هستند. 

نگرانيازبيكاري15تا19سالهها
آلبرت بغزيان، اقتصاددان و استاد دانشگاه، آمار بالاي بيكاري در گروه سني 15 
تا 19 ساله را نگران كننده مي داند و مي گويد: در يك تعريف ساده نرخ بيكاري 
به معناي نسبت ميان افراد فعال و در سن اشتغال به افراد جوياي كار است. اگر 
فردي در سن اشتغال باشد اما به دنبال كار نگردد، بيكار محسوب نمي شود. وي 
در گفت وگو با »كسب و كار« مي افزايد: افرادي كه در سنين 15 و 19 ساله بيكار 
محسوب شده اند بايد جوياي كار بوده باشند. با توجه به اينكه اين گروه هنوز در 
سن تحصيل هستند آمار بالاي بيكاري آنها قابل تامل است چرا كه به احتمال 
زياد بخشي از اين افراد ترك تحصيل كرده اند. با توجه به رايگان و اجباري بودن 

تحصيل در ايران اين نكته چندان جالب نيست. 

25تا29سالهها؛توقعاتزياد،مهارتكم
اين استاد دانشــگاه درباره بيكاري افراد 25 تا 29 ساله مي گويد: براي تحليل 
دقيق اين آمار بايد جزئيات آن را اســتخراج كرد. بايد ديد چند درصد از افراد 
بيكار در اين گروه سني، تحصيل كرده دانشگاه هســتند و در چه رشته هايي 
تحصيل كرده اند. بغزيان ادامه مي دهد: آمارهاي مختلف نشــان مي دهند كه 
بيكاري فارغ التحصيلان دانشــگاهي در ايران نگران كننده اســت. نرخ بالاي 
بيكاري زنان شــهري نيز مي تواند گوياي اين نكته باشــد كه بسياري از آنها 
تحصيل كرده هستند و هر كاري را نمي پذيرند. وي مي افزايد: دانشگاه هاي ما 
بدون توجه به نياز بازار دانشجو تربيت مي كنند. دانش آموختگان مهارت لازم 
را ندارند در حالي كه توقعات آنها از نوع كار و ميزان دستمزد بالاست. در مقابل، 
براي كارفرمايان بيش از آنكه مدرك مهم باشد، مهارت اهميت دارد. در چنين 
وضعيتي فارغ التحصيلان دانشگاهي حاضر به پذيرش بعضي پيشنهادات شغلي 
نيستند و نوعي بيكاري داوطلبانه را انتخاب مي كنند. كارفرمايان نيز حاضر به 

استخدام بسياري از آنها نمي شوند. اين اقتصاددان بيان مي كند: البته بايد ديد 
كه آيا تمام فارغ التحصيلان جوياي كار هستند و نام آنها در جايي به ثبت رسيده 
است يا ما به صرف حضور آنها در سن فعال، اين افراد را بيكار محسوب كرده ايم. 
بعضي از آنها در مشاغل غيرمرتبط با رشته تحصيلي خود مانند مشاغل خدماتي 
و بازارهاي تجاري مشغول هســتند. هر چند اين نوع اشتغال را مي توان نوعي 
بيكاري پنهان دانست ولي به هر حال آنها درآمد دارند و فعاليت آنها نيز تورم زا 
نيست. بغزيان مي گويد: براي حل اين مشكلات بايد ظرفيت پذيرش رشته هايي 
را كه فرصت شــغلي ندارند محدود كنيم و افراد را به سمتي سوق دهيم كه به 

جاي كسب مدرك به دنبال مهارت آموزي باشند. 

20تا24سالهها،كارگرسادهنميشوند
وي نگران كننده ترين بخش گزارش مركز آمار را مربوط به سنين 20 تا 24 ساله 

مي داند و مي افزايد: اين افراد معمــولا ازدواج نكرده اند و هزينه بالايي ندارند. 
بسياري از آنها يا به دانشگاه نرفته اند يا هنوز دانشجو هستند. در اين وضعيت 
بايد توقع كمتري   از كار داشــته باشــند و بپذيرند به عنوان كارگر ساده و با 
دستمزد پايين كار كنند. اما در عمل اينگونه نيست و آنها نيز حاضر به انجام هر 
كاري نيستند. اين استاد دانشگاه بيان مي كند: حل اين مشكل به برنامه ريزي 
براي تغيير فرهنگ كار در كشور نياز دارد به گونه اي كه افراد فقط به دنبال اخد 
مدرك يا فعاليت در مشاغل ساده و كسب بدون دردسر درآمد نباشند. آنها بايد 
بپذيرند كه چند سالي را به كارهاي ساده بپردازند تا با كسب مهارت به استادكار 

ماهري تبديل شوند. 

لزومايجادصنايعكاربر
بغزيان مي گويد: رفع مشكل بيكاری به سرمايه گذاري نياز دارد و خود اين امر 

نيازمند فضاي امن، منابع مالي و وجود تقاضا براي بازارهاي جديد است. كاهش 
تحريم ها و افزايش درآمد ارزي كشور مشكل منابع مالي را كاهش داده و با توجه 
به جمعيت بالا و كاهش واردات، بازارهاي مناسب نيز وجود دارد اما ما درباره 
فضاي سرمايه گذاري با مشكل مواجه هستيم.وي ادامه مي دهد: سرمايه گذاران 
ايراني به دليل شرايط پرنوســان اقتصادي، حاضر به ريسك كردن براي ايجاد 
بازارهاي جديد نيستند. آنها بيشتر به دنبال حضور در بازارهاي زودبازه مي روند 
و افق ديد گســترده  براي صادرات يا جايگزيني با كالايــي وارداتي را ندارند. 
اين اقتصاددان مي گويد: ســرمايه گذاران ما ترجيح مي دهند براي آنكه كمتر 
با محدوديت هاي قانون كار مواجه باشــند، كارگاه هــاي كوچك يا واحدهاي 
صنعتي تاسيس كنند كه به نيروي كار كمتري نياز داشــته باشند اما ما بايد 
سرمايه گذاري در صنايع كاربر را كه بيشــتر از تجهيزات به نيروي انساني نياز 

دارند افزايش دهيم. 

بررسی »کسب و کار«  از دلایل آمار بالای بیکاری در گروه سنی 20 تا 29 ساله

 شغل هست ، مهارت نیست

آمارهــا مي گويند كمتــر از 15درصد 
نيروي كار ايراني در بدو ورود به بنگاه هاي 
اقتصادي مهارت دارند. آمار بهره وري از 
اين هم نااميدكننده تر اســت؛ در حالي 
كه متوســط بهره وري در كشــورهاي 
توسعه يافته به 70درصد مي رسد مطالعات مختلف نشان مي دهند 
اين ميزان در ايران كمتر از 10درصد اســت. اين نكته ها را ســيد 
احمد قاسمي، استاد دانشگاه و كارشناس بازار كار به »كسب و كار« 
مي گويد. به گفته وي از جمله مهم ترين مولفه هايي كه بر بهره وري 
اثر مي گذارد توانمندي نيروي انساني و مديريت منابع انساني در 
ســازمان ها و بنگاه هاي اقتصادي است. قاسمي مي گويد: »گاهي 
اوقات نيروي كار شاغل در بنگاه ها مهارت و توانايي لازم را ندارند. 
در مقابل، گاهي نيروها، ماهر و توانمند هستند اما مديران نمي توانند 
به خوبي آنها را مديريت كنند. هر دو مشكل به نوعي در ايران ديده 

مي شود در نتيجه ما از نظر بهره وري در شرايط خوبي نيستيم. «
در چنين وضعيتي است كه وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
به دنبال اجراي برنامه هايي براي افزايش بهره وري در بنگاه هاي 
اقتصادي است. اين وزارتخانه روز گذشته همايشي را با عنوان 
»نشست تخصصي استقرار نظام مديريت بهره وري« برگزار كرد. 
ابوالحســن فيروزآبادي، قائم مقام وزيرتعاون در اين همايش، 
بهره وري را از الزامات عصر مدرن دانست و گفت: بدون افزايش 
اين مقوله ورود به عرصه رقابت و جهاني شدن معنايي ندارد.اما 
آيا با توجه به وضعيت مهارت نيــروي كار در ايران مي توان به 

افزايش بهره وري در كوتاه مدت اميدوار بود؟
مهمترينعاملبهرهوري؛منابعانساني

قاســمي، بهره وري را مجموعه عواملي تعريف مي كند كه با 
وجود ثبات در منابع باعث افزايش توليد يا درآمد ســازمان 
و بنگاه اقتصادي مي شــوند. به گفته وي عوامل  متعددي در 
اين امر دخيل هســتند از جمله تامين مــواد اوليه، بودجه و 
مديريت مالي، قيمت تمام شده كالا يا خدمات، برنامه ريزي 

و منابع انساني. 
اين اســتاد دانشــگاه ادامه مي دهد: نيروي انســاني و نحوه 
مديريت آن، مهم تريــن عوامل موثر بر بهره وري هســتند. 
شاخص هاي مختلفي بر ميزان بهره وري منابع انساني موثرند 
كه براي مثال مي توان به رضايتمنــدي، انگيزش، آموزش، 

مهارت و مديريت اشاره كرد. 
وي مي افزايد: اگر مديريت مجموعه، نظام شايستگي، جبران 
خدمات، تنبيه و پاداش دقيقي تعريف كرده باشــد، حقوق و 
دستمزد رضايت نيروي كار را تامين كند و به آموزش مداوم 

نيروي كار توجه شود، بهره وري او افزايش مي يابد. 

دانش،بينش،مهارتوتجربه
به گفته قاسمي، نيروي انساني توانمند بايد از دانش، بينش، 
مهارت و تجربه كافي برخوردار باشــد؛ در اين صورت است 
كه مي تواند عملكرد موثر و خلاقانه اي از خود نشــان دهد و 
بهره وري سازمان يا بنگاه اقتصادي را افزايش دهد اما اكثريت 

نيروي كار در ايران در هر 4 مقوله ضعف دارند. 
اين كارشناس بازار كار ادامه مي دهد: نيروي كار ما در بهترين 
حالت از دانش و تخصص دانشگاهي مناسب برخوردار است 
اما در سه بعد بينش به معناي مديريت كسب و كار، مهارت 
يا توانايي اســتفاده از ابــزار و تجربه كه همــان كارورزي و 
كارآموزي اســت كمبود دارد. البته شرايط فارغ التحصيلان 
رشــته هاي پزشــكي و پيراپزشــكي تا حدودي بهتر است 

 چرا كه آنها پيــش از ورود به بازار كار، كارآموزي بيشــتري 
را طي مي كنند. 

اهميتهدايتشغلي
وي مي گويد: توانمندي نيروي انساني نسبت به نحوه مديريت 
آن اهميت بيشتري دارد. نيروي انساني ماهر و توانا مي تواند 
تا حدودي پتانسيل خود را نشــان دهد و عاملي براي بهبود 

وضعيت باشــد. حتي در ســطحي بزرگ تر مي توان گفت، 
در ايران توسعه در بعضي از بخش ها بيشــتر از آنكه مديون 
مديريت دولتي باشد بر اثر توانايي افراد خلاق و شاخص رخ 
داده است. قاســمي مي افزايد: با وجود اين براي حل معضل 
بهره وري در بنگاه هاي اقتصادي بايد به هر دو مقوله توانمندي 
نيروي انســاني و مديريت در كنار هم توجه كرد. اين استاد 
دانشگاه، هدايت شغلي را نيز بسيار مهم مي داند و مي گويد: 

با توجه به اينكه در حال حاضر كسب و كارها در ايران از نظر 
بهره وري در وضعيت بسيار نامطلوبي به سر مي برند، يكي از 
مولفه هاي مهم براي حل اين مشكل مشاوره صحيح شغلي و 
هدايت افراد به سمتي است كه با توانايي هاي جسمي و رواني 
آنها همخواني داشته باشــد. به گفته وي با توجه به شرايط 
موجود براي حل معضل كمبود بهره وري در ايران راه درازي 

در پيش است. 

مهارت پایین و مدیریت ضعیف، مهم ترین عوامل کمبود بهره وري در ایران هستند

بهره وري بنگاه هاي اقتصادي؛ كمتر از 10 درصد
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سبکزندگي

اين روزها براي زندگي مجردي نمي شود 
اندازه يك جهيزيه كامل هزينه كرد آن هم 
وقتي كه حتي نوعروسان هم برای خريد 
جهيزيه در پيچ و خم درآمدهاي اندك 
مانده اند. در چنين اوضاعی، سمســاري 
محلي است دندان گير براي جواناني كه تازه تشكيل زندگي داده اند 
يا كساني كه مي خواهند تجربه زندگي مجردي و دانشجويي داشته 

باشند.
شايدبار اولی كه وارد سمساری  مي شويد بوي كهنگي مانده و شكل 
و شمايل مغازه توي ذوق تان بزند و دل تان چرك شود اما درهمين 
مغازه ها جنس هايي پيدا مي شود كه نو هستند و نصف قيمت اصلي 

بازار به فروش مي رسند. 
در خيابان زرتشت چند سمساري و امانت فروشي در كنار همديگر 
به طور مسالمت آميز به كار خريد و فروش جنس دست دوم مشغول 
هستند. داخل مغازه هايشان برخلاف انتظار حتي كالاهاي كاملا نو 
هم پيدا مي شود. تختخواب، مبل، جا كفشي همه نو هستند. فروشنده 
وقتي تعجبم را مي بيند، مي گويد: »اينها مال عروسي بود. بيچاره يك 
هفته از عروسي اش نگذشــته بوده كه مچ شوهرش را گرفته و جدا 
شده، حالا همه جهيزيه اش را حراج گذاشته!اين سرويس خواب را 
مي بيني الان در بازار دست كم چند ميليوني قيمت دارد اما همه را 
سرجمع مي دهد 500 هزار تومن، تمام! بيچاره آتش زده به مالش!« 
وقتي مي پرسم اين وسايل نو هستند پس چرا آنقدر قيمت شان كم 
است، تعجب مي كند و مي گويد: »يعني چي خانم! جنس كه از بازار 
بياد خونه ميشه دســت دوم قيمتش هم نصف ميشه!« چند دختر 
جوان در حال زير و رو كردن اجناس داخل مغازه هستند، تختخوابي 
را مي پسندند و سر قيمت چانه مي زنند. تخت خواب يك نفره 60 
هزار تومان مي شود. فروشنده مي گويد: »بيا با تشكش 80 هزار تومان 
بده!«اما دوست او تشك را نمي خواهد و مي گويد: » معلوم نيست كي 
استفاده كرده و تشك دست دوم به درد نمي خورد. «وقتي علت خريد 
جنس دست دوم را مي پرسم مي گويد: »ما چند ماه است كه در تهران 
كارمنديم و تنها زندگي مي كنيم. واقعا صرف ندارد كه بخواهيم جنس 
نو بخريم. اكثر دوستانم هم از اين مغازه همه وسايل زندگي شان را با 
سه، چهار ميليون خريده اند. اگر بخواهم جنس نو بخرم بايد حدود 
20 ميليوني پياده بشم!«فروشنده اين سمســاري مي گويد:  اكثر 
مشتريانش را كساني كه خانه مجردي دارند يا دانشجوها تشكيل 
مي دهند. ادامه می دهد:» البته گاهي پيــش مي آيد خانواده تازه 
عروسي مي آيند و دور از چشــم خانواده داماد اگر جنسي نو باشد و 

معلوم نشود، براي جهيزيه مي خرند.« مغازه بعدي قدمتي طولاني 
در اين راســته دارد. مردي كه همه مي شناسندش. اكبر آقا مشهور 
سمساري هاي راسته است؛ كسي كه در مغازه اش هم جنس آنتيك 
و قديمي پيدا مي شود و هم جنس هايي كه بشود براي يك زندگي 
نو خريد و استفاده كرد. در دم و دســتگاهش كتاب هم وجود دارد. 
مي گويد يكي از خبرنگاران معروف كه اكنون آن طرف آب هاست از 
مشتريان پروپا قرص كتاب ها و كتابخانه هايش بوده است و هميشه 
از او خريد مي كرده. از شغلش راضي است و مي گويد: »ما ابزار دست 
مردم براي تشكيل يك زندگي كم هزينه هستيم. «در مغازه اش وسايل 
جالبي پيدا مي شود. از مبل هايي با رويه مخمل زرشكي تا لاله هايي كه 
اصل نيستند اما قديمي اند. اتوي برقي، قابلمه هاي استيل و تابلوهاي 
رنگ و روغن با طرح اليزابت و شاهزاده  هاي انگليسي كه در باغ ها قدم 
مي زنند. شاهزاده انگليسي از داخل تابلو به سماور برقي خيره شده و 
فكر نمي كرده قرار است در سمساري اي در مركز شهر چوب حراج 
بخورد. فروشنده مي گويد: »اينها ميراث يك مرده است كه بچه هايش 
به تازگي به ما فروخته اند.« مي پرسم اين اجناس از مد افتاده مشتري 
هم دارند؟!با اينكه خيلي بداخلاق و كم حرف است و همش سرش 
داخل يك كتاب قديمي اســت، مي خندد و مي گويــد: »بالاخره 
 هر جنسي مشــتري خودش را دارد، يعني هرچي از مد افتاد بايد 

بيندازيم دور؟!«

 سمساري، حاصل توافق فروشنده و مشتري
يكي از اعضاي اتحاديه سمساران و امانت فروشان تهران درباره اين 
شغل به »كسب و كار« توضيح مي دهد: »اجناس چون دست دوم 
هستند در حدود 15 تا 20 درصد زير قيمت كالاي نو قيمت گذاري 
مي شود. دو مرحله توافق وجود دارد كه سمسار جنس را مستقيم 
مي خرد يا جنس را در مغازه امانت مي گذارد تا بفروشند. اما اين شغل بر 
اساس توافق بين فروشنده و خريدار شكل مي گيرد و زياد نمي توان به 
قيمت و حد و حدودي كه تعيين مي شود اكتفا كرد. چون اين موضوع 
بر كالاي دست دوم دلالت مي كند و كالاي دست اول و نو نيست كه 
تعزيرات بر آن نظارت دارد.« اين عضو اتحاديه تاكيد مي كند: »ميزان 
دست دوم بودن هم از طريق خود كارشناس مشخص مي شود. در 
واقع سمساران كارشناس اين موضوع هستند. يخچالي كه يك سال 
كاركرد داشته با يخچال 10 ساله متفاوت است و بايد براساس توافق 
بين فروشنده و سمسار قيمت گذاري شود. به هر حال سمسار يا امانت 
فروش مبلغ را بر مبناي كالاي دست اول قيمت گذاري مي كند و در 
حدود 20 تا 30 درصد زير قيمت مي فروشد. عامل دوم قيمت گذاري 

تميز بودن جنس است. در ضمن نبايد فراموش شود، رضايت طرفين 
شرط فروش سمساري ها است و نقش اتحاديه سمساران نظارت بر 

جواز مغازه ها و نحوه قيمت گذاري اجناس است. «

 جنــس دســت دوم بــا نازل تريــن قيمــت!
سمساري هاي زيادي در سطح شهر وجود دارند كه در آگهي هاي 
روزنامه تبليغ مي كنند يا سال هاســت در يك محــل به اين كار 
مشغول هستند. فروشنده يكي از اين سمســاري ها كه در مركز 
شــهر واقع شــده و مشــتري هاي پرو پاقرص و دائمــي دارد به 

»كسب و كار« مي گويد: »اكثر مشــتري هاي ما كساني هستند 
كه طلاق مي گيرند يا مهاجران خارج كشــورند. ما اجناس شان 
را مي خريم. ما هيچ وقت از واســطه جنســي را نمي خريم، حتما 
 به خانــه مي رويم و خودمــان جنس را مي بينيم و كارشناســي

 مي كنيم. 
بــراي ايــن كار بايــد 200 تــا 300 ميليــون ســرمايه اوليه 
داشــته باشــيد كــه شــامل هزينه هــاي مغــازه و خريــد و 
ماليــات مي شــود. از ســويي ديگر، خريــد جنــس اماني هم 
ديگر از مد افتاده و منســوخ شــده است. چون ســودي ندارد.« 

 ايــن فروشــنده مي گويــد: »رونق شــغل ما خيلــي هم خوب
 نيست. 

چون تا وقتــي براي خــودت اعتباري كســب نكني كســي از 
تو جنس دســت دوم نمي خرد چون فكر مي كند خراب اســت. 
البته مــا جنس را بــه قيمــت روز مي خريم و 10 درصد ســود 
مي گيريم. حالا جنس را اگر نــوي نو هم بخريــد وقتي به خانه 
بيايد مي شود نصف قيمت و دســت دوم و كار ما از آن لحظه آغاز 
 مي شود. فروش جنس دســت دوم با نازل ترين قيمت و كم ترين

 سود!«

 »کسب و کار« بازار خرید و فروش کالا های دست دوم را بررسی می کند

سمساریهایمجردپرست!

شغل هاي كاذب اطراف ما را گرفته اند. 
شغل هايي كه نمي دانيم به دليل غم نان 
است كه ايجاد شده اند يا نياز جامعه آنها 
را به اين سمت كشــانده. يك توفان در 
تهران نشان داد كه نصابان ماهواره چه 
درآمدي دارند آن هم از نوع كلان! حالا 
بايد براي درست كردن آنتن ماهواره تان وقت بگيريد. انگار به مطب 
دكتر مراجعه كرده ايد. آنها مثل گربه هستند به محدوده همديگر 
وارد نمي شوند و وقتي براي نصب آنتن ماهواره تماس مي گيريد، 
مي گويند: »اول بايد آدرس محل ســكونت تان را بگويي.« وقتي 
مي گويم: »فاطمي« ســريع جواب مي دهد: »اصلا من پا توي آن 
منطقه نمي گذارم. فاطمي منطقه آقا قدرت است. ما مثل گربه ها 
مي مونيم محدوده داريم، توي محدوده همديگه هم وارد نميشيم!« 
بعد از توفان تهران معلوم شد كه نصابان كسب و كار پردرآمدي دارند 
اگرچه اين روزها باز در اخبار خبر مي رسد كه ديش هاي سمت غرب 
تهران را جمع كرده اند. محمد كه خودش از نصابان ماهواره است و 
10 سال است اين شغل را دارد، مي گويد: »هرچه بيشتر ماهواره ها را 
جمع كنند به نفع ماست، چون تقاضاي نصب بيشتر مي شود و كار ما 
رونق بيشتري مي گيرد.« اين حكايت شغلي كاذب است كه از لحاظ 

قانوني منع دارد ولي شغل هاي كاذب هم در جامعه وجود دارند. 

 بعد از توفان 2هزار نفر مشتري پيدا کردم!
محمدكه فوق ليسانس مكانيك از دانشگاه صنعتي شريف دارد، 
مي گويد: »در رشته خودم نتوانســتم به درآمد دلخواهم برسم. 
الان با نصب كردن چند ديش در روز درآمد ماهانه ام خيلي بيشتر 
از يك مهندس مكانيك اســت. اوايل كه درسم تمام شده بود در 
آموزشگاه تدريس مي كردم، بعد شركت زدم كه ورشكست شدم. 
حالا هم از شغلم راضي هســتم.« وقتي مي پرسم راست است كه 
 بعد از توفان تهران مشــتري و درآمدتان چند برابر شــده است؟

مي گويد: »بلــه. آنقدر زياد بــود كه حالم از كار بهــم مي خورد. 
اصلا بريده ام. طوري شــده كه من ديگر از ســاعت 6 بعد از ظهر 
به بعد تلفن هايم را جــواب نمي دهم. اگر بگــم روزي 2هزار نفر 
زنگ مي زننــد، اغراق نمي كنــم!« مي خنــدد و مي گويد: »اين 
چند وقت از ســاعت 9 صبح تا يك نصفه شــب ســركار بودم.« 
از نرخ ديش هاي ماهــواره مي گويد: »ديش گــردون موتور دار 
خيلي خوبــه. اصلا در توفــان ديش گــردون موتورداركه وصل 
 كرده بــودم بــا وزش باد نيفتــاد. قيمــت اين ديش هــا هم از
 350، 400هزار تومان شروع مي شوند و رسيور اچ دي هم از 300 
هزار تومان به بالاست و دستمزد نصب ديش موتوردار با معمولي 
متفاوت اســت. من خودم براي نصب موتوردار 100 هزار تومان 
دستمزد مي گيرم چون نصبش خيلي  سخت است. در اين چند 
وقت كه باد آمد من روزي 6 تا ديــش موتور دار فروختم. اوايل كه 
توفان آمده بود وقتي مي رفتم بالاي پشت بام ها وحشت مي كردم. 
يك عالمه ديش كج و معوج به هر ســمتي پرتاب شده بود عين 
جاهايي كه قحطي مي آيد و همه جاي شهر درب و داغون مي شود.« 
وقتي مي پرسم زمان توفان شديد تهران كجا بودي؟ باز مي خندد 
و مي گويد: »معلومه سركار. رو پشت بوم. اصلا باد داشت خودم را 

مي برد. لاغرم هستم. چند قدم رفتم تا لبه پشت بام و نزديك بود 
بيفتم پايين.« معلوم است كه چند سال اســت در اين شغل كار 
مي كند، اسم تمام رســيورها و مدل ها را مي داند. از مدلي كه به 
اينترنت وصل مي شود تا يك مدل خيلي معمولي كه گران قيمت 
هم نباشد. رسيور دست دوم هم دارد و با قيمتي ارزان تر مي فروشد. 
اما خودش بهترين رسيور را حدود قيمت 500 هزار تومان مي داند 
و پيشنهاد مي دهد، بخريم. اما تاكيد مي كند: »بايد حتما قبلش 
براي نصبش وقــت بگيريد.« مي گويد: »ايــن روزها كه از خواب 
بيدار مي شوم، يك سره عذرخواهي مي كنم و شرمنده نقل دهنم 
شده. تازه اين خيلي بد است، دارم مشتري هاي اصليم را از دست 
مي دهم. چون سرم شلوغ است، به همه مشتري ها نمي رسم و كم كم 

مشتري هايم مي پرند!«

 نصاب ماهواره پروازي!
اين شغل كاذب متاســفانه فقط در تهران متقاضي ندارد بلكه در 
شهرستان ها هم از نصابان خوب دعوت مي كنند كه ديش هايشان را 
تنظيم كنند. محمد خودش از نصاباني است كه به همه جاي ايران 

براي نصب ديش رفته است. مي خندد و مي گويد: »ما مثل استادان 
پروازي هستيم با اين تفاوت كه استاد نصب ماهواره ايم و كلاس روي 
پشت بام است! دليل موفقيتم هم اين است كه سرعتم خيلي بالاست 
و سريع كار را انجام مي دهم. به من پول بدهند همه جا مي روم. الان 
يك دكتر در شمال شهر مشتري من است، آن قدر كارم خوب بوده 
تمام ماهواره هاي ويلاهاي شمال، لواسان و دماوندش را من نصب 
كرده ام. به قدري دقيق جهت يابي مي كنم كه من را روي دســت 
مي برند!« بالاخره بعد از اصرارهاي زياد راضي مي شود بگويد ماهي 
چند ميليون درآمد دارد آن هم از يك شغل كاذب! اما اين شغل كاذب 
هم مشكلات خودش را دارد. وقتي مي پرسم تا حالا گير نيفتادي، جا 
مي خورد و مي گويد: »چرا ! گير هم افتادم. جريمه هم شدم. ولي اين 
تقصير من نيست كه مردم دلشان مي خواهد جم و فارسي وان ببينند، 
من بايد تاوان پس بدهم؟! وقتي ماهواره ها را جمع مي كنند مردم هي 
زنگ مي زنند بيا، وصل كن ! اين تقصير منه!؟ بايد به مردم بگويند، 

ماهواره نبينيد وگرنه من صورت مساله هستم.«
سعيد از كساني است كه نه به دليل شور جواني و هيجان، ماهواره 
نصب مي كند بلكه ســن و سالي از او گذشــته، به قول خودشان 

كهنه كار اين شغل كاذب است. وقتي مي گويم بعد از توفان حسابي 
بازار كارت گرم شده اســت؟ اعتراض مي كند و مي گويد: »اصلا 
اين طور نيست. همه فكر مي كنند الان ما حسابي وضع مان خوب 
شده و حسابي مشــتري جمع كرده ايم ولي اين توفان باعث شد 
ما مشــتري هاي قديمي مان را هم از دســت بدهيم. چون هر بار 
زنگ مي زنند ما به علت ازدحام مشــتري مجبوريم مشتري هاي 
هميشگي مان را هم از دست بدهيم. سرمان شلوغ شده ولي چه 

فايده كه ضررش بيشتر از سودش شده است. 
وقتي در روز 50 تا زنگ خور دارم چــه فايده، من كه نمي توانم به 
همه جا سر بزنم. قبل از توفان من روزي 7 جا سر مي زدم ولي الان 
نمي توانم همه را ساپورت كنم. بالاخره كار ما طوري نيست كه مثل 
مغازه دارها وقتي سرمان شلوغ شد، كارگر اضافه كنيم. حتي پول 
بيشتر هم بگيريم، نمي توانيم مشــتري هاي دائمي مان را حفظ 
كنيم. اين ديد اشتباهي است كه در اين چند وقت ما ميلياردي پول 

درآورديم، ما قبل توفان هم مشتري داشتيم.«
 سعيد هم به ســختي درباره دســتمزدش صحبت مي كند اما 
مي گويد: »من براي يك ويزيت ساده ديش و جهت يابي 50 هزار 

تومان مي گيرم! تا باقي قضايا كه كانال يابي و نصب و... اســت كه 
هزينه هاي خودش را دارد.«

 توفاني بر ديش هاي ماهواره
توفاني كه چنــدي پيش تهــران را درنورديد، ديش هــا را از جا 
درآورد، تنظيمات كانال ها را به هم ريخت و نشــان داد يك شغل 
كاذب و پنهان در تهران وجــود دارد كه درآمــد ميليوني از آن 
به دســت مي آيد.  بيش از 2 ميليون ديش روي پشــت بام هاي 
 پايتخت نصب اســت كــه البته اين آمــار بســيار خوش بينانه
 اســت.  در اين ميان اگــر در جريــان حادثه اخير تنهــا 10 درصد 
ديش هــاي ماهــواره خانوارهــاي ســاكن پايتخت آســيب ديده 
باشــد و نياز به نصب مجدد يــا تنظيم جهت باشــند، گردش مالي 
 10 ميليــاردي بــراي نصابــان ماهــواره تخميــن زده مي شــود. 
نصابــان ماهــواره شــغلي كاذب دارنــد كــه آن هــم بي مخاطره 
نيست.دســتگير مي شــوند،جريمه مي دهنــد و حتــي درتوفان 
 اخيــر نزديك بــود در حيــن كار از فــراز بام هــا به قعر آســفالت 

پرتاپ شوند! 

 »کسب و کار« از درآمد ميليوني نصابان ماهواره در تهران گزارش می دهد

فرمانروایانبامها
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

سگ من روی آب می دود
شكارچی پرنده سگ جديدی خريده بود، سگی كه ويژگی منحصر به فردی 
داشت. اين سگ می توانست روی آب راه برود. شــكارچی وقتی اين را ديد 
نمی توانست باور كند و خيلی مشتاق بود كه اين را به دوستانش بگويد. برای 
همين يكی از دوستانش را به شكار مرغابی در بركه ای در آن اطراف دعوت 

كرد.
او و دوستش شكار را شروع كردند و چند مرغابي شكار كردند. بعد به سگش 
دستور داد كه مرغابي هاي شكار شده را جمع كند. در تمام مدت چند ساعت 
شكار، ســگ روي آب مي دويد و مرغابي ها را جمع مي كرد. صاحب سگ 
انتظار داشت دوستش درباره اين سگ شــگفت انگيز نظري بدهد يا اظهار 

تعجب كند، اما دوستش چيزي نگفت.
در راه برگشت، او از دوستش پرسيد آيا متوجه چيز عجيبي در مورد سگش 

شده است؟
دوســتش پاســخ داد: آره، در واقع، متوجه چيز غيرمعمولي شدم. سگ تو 

نمي تواند شنا كند!
بعضي از افراد هميشــه به ابعاد و نكات منفي توجه دارند. روي وجوه منفي 
تيم هاي كاري متمركز نشويد. با توجه به جنبه هاي مثبت و نقاط قوت، در 

كاركنان و تيم هاي كاري ايجاد انگيزه كنيد.

راز موفقيت ژاپني ها
ژاپن؛ كشــور آفتاب تابــان محل طلوع 
موفقيت هاي كسب و كاري است اما اين 
فقط به دليل شانس و اقبال چشم بادامي ها 
نيست بلكه راز موفقيتشان دلايل عملي 
بي شماري دارد كه دانستنش جالب است. 
سختكوشــي يكي از ويژگي هاي رفتاري 
آنهاســت كه دليل اصلي پيشــرفت آنها 
مي شود. در ايران البته افراد سختكوش فراوانند اما تفاوتشان با ژاپني ها در 
اين است كه براي كار گروهي هيچ انگيزه اي ندارند و ترجيح مي دهند به 
تنهايي سنگ بزرگي را به دوش بكشند تا قدرتشان را به سايرين نشان دهند 
در صورتي كه همدلي و همكاري با ديگران با چاشني سختكوشي مسير را 
به حداقل مي رساند و از خستگي مي كاهد. گاهي برخورداري از هوش بالا 

آنقدر كه داشتن پشتكار و كارگروهي اهميت دارد ارزش ندارد. 
دومين دليل احترام به مشــتري اســت چيزي كه ما كمتر در ايران با آن 
برخورد مي كنيم و هميشه براي جبهه گيري در مقابل مشتري آماده ايم. 
حتما همه شما اين را تجربه كرده ايد كه اگر بيش از اندازه اجناس مغازه اي 
را زيرو رو كنيد صاحب مغازه با نگاهي خشــمگين با شما برخورد كرده و 
ديگر جرات پرسيدن قيمت را نداريد و از خير خريد در آن مغازه مي گذريد، 
البته مغازه دار ككش هم نمي گزد چون آنقدر روي هر جنسي سود مي كند 
كه برايش از دست دادن مشتري ای مثل شما اهميتي نداشته باشد. اما در 
عوض در ژاپن هرجا سر بزنيد در هر شغلي و منصبي كه افراد را ببينيد اگر 

مشتري باشيد به شما احترام مي گذارند و تعظيم مي كنند. 
ســومين دليل موفقيــت ژاپني ها خدمات پس از فروش شــان اســت. 
مشتري مداري شعار اصلي ژاپني ها در هر كاري است. اگرچه اين كشور از 
سنت هايش فاصله زيادي گرفته اما هنوز هم احترام گذاشتن به مشتري 

را فراموش نكرده اند.

كيمياي فروش
بحث فــروش، يكي از مواردي اســت كه هر چه از 
آن بگوييم كم اســت. زيرا پايه و بنيان هر تجارتي 
را تشــكيل مي دهد. كتابي را كه مي خواهيم براي 
شما معرفي كنيم از آن دسته كتاب هايي است كه 
به صورت بنيادي و اساسي، مشكلات فروشنده ها 
و بازاريابان را تحليل مي كنــد. بحث هاي پيچيده 
روان شناسي و اجراي آن در روابط تجاري با زباني 

ساده و البته كاربردي نوشته شده است.  
جفري گيتومر نويسنده اين كتاب در بخشي از مطالبش مي گويد: مردم 
دوست ندارند به آنان جنس فروخته شود، ولي عاشق خريد كردن هستند.  
و در جايي ديگر مي گويد: آگاهي داشتن از راه هاي جذب مشتري يكي از 
بهترين شيوه هاي پيشبرد امور است كه غالبا به آن توجهي نمي شود. فقط 

لازم است كه مهارت لازم در به كارگيري اين شيوه را به دست آوريد.
كيمياي فروش پر است از نكات و پرسش هاي كليدي كه در مواقع مختلف 
ممكن اســت با مشــتريان متفاوت با آن برخورد كنيد. نويســنده، خود 
پرســش هايي را مطرح مي كند كه در ملاقات با هر مشتري ممكن است 
چنين سوالي پرسيده شود، سپس در زمينه آن سوال، جواب هايي كاربردي 
ارائه مي دهد كه حس كنجكاوي هر خواننده اي را تحريك مي كند خواندن 

كتاب را تا آخر ادامه دهد. 
 اين كتاب كه توسط دكتر احمد روستا و رويا گذشتي ترجمه شده است، 
نه تنها براي فروشــندگان، بلكه براي هركســي كه مي خواهد در زندگي 

شغلي اش موفق باشد، مفيد خواهد بود. 
يكي از نكات جالب در اين كتاب، دسته بندي هاي آن است. به عنوان مثال 
در فهرست مطالب از 6بخش به عنوان بخش هاي اصلي آن نام برده شده 
و بخش آخر كه فوت كوزه گري نام دارد شماره شــش و نيم در مقابل آن 

درج شده است. 
پيدا كردن سرنخ هاي طلايي، پيشرفت هايي كه به رشد فردي مي انجامد، 
مهارت يابي گام به گام و چگونه مي توانيد نام خود را بر سر زبان ها بيندازيد 

از مهم ترين بخش هاي مربوط به اين كتاب است. 
به هر حال اگر شغل تان براي تان مهم است و دوست داريد موفقيت بيشتري 

در اين زمينه كسب كنيد، اين كتاب را بخوانيد. 

حکايت

مهارت

معرفي کتاب

كارفرمايان براي دعوت از متقاضيان اســتخدام به 
كار، روش هاي مختلفي در پيش مي گيرند.  گاه اين 
دعوت به صورت حضوري و شفاهي انجام مي گيرد، 
به طوري كه از شما دعوت مي شود تا درباره شرايط 
كاري، حقوق و مزايا، محل استخدام، تاريخ شروع به 
كار و ساعت هاي كاري با كارفرما يا فردي كه مسئول 
استخدام در آن شركت است، ديداري داشته باشيد 
و مذاكره كنيد يا گاه دعوتنامه هايي با ايميل يا پست 
پس از آگاهي از قبول شدن در مصاحبه براي شما 
ارسال مي شوند كه حاوي همان نكات مذكور است. 
با اين حال، استخدام شــما ممكن است منوط به 
شروطي مثل برگ تاييد سلامت جسمي يا رواني، 
تكميل دوره هــاي خاص آموزشــي مثل آموزش 
كامپيوتر، روابط عمومــي، برخورد با ارباب  رجوع و 
برگه تاييديه صلاحيت اخلاقي و شــغلي از سوي 
معرفان شما باشد كه بايد از پيش، براي تهيه آنها يا 

پذيرفتن آنها آمادگي داشته باشيد. 
مي توانيد با يك مشــاور كاريابي يا فــردي كه در 
كارهاي مختلف سررشــته دارد مشــورت كنيد و 
مزايا و معايب هر شغل را )در صورتي كه دو يا چند 
پيشنهاد كاري را در آن واحد دريافت كرده ايد( از او 
جويا شويد. به خاطر داشته باشيد كه تنها به حقوق 
پيشنهاد شده توجه نكنيد و عوامل ديگر همچون 
مزايا، بيمه، خدمات درماني، سرويس اياب و ذهاب، 
محل خدمت، زمان كار، شرايط كار و مهم تر از همه 

علاقه خودتان به كار را مد نظر قرار دهيد. 
اگر مي بينيد واقعا به كاري علاقه نداريد و با وجود 
قبول شــدن در مصاحبه و دعوت بــه كار در خود 
كشش يا علاقه لازم براي شروع به كار را نمي بينيد، 
آن را كنار بگذاريد. اگر در يك مصاحبه قبول شديد، 
مطمئنا با كمي تلاش در مصاحبه هاي كاري ديگر 

هم قبول خواهيد شد. 
يكــی از مشــكلات داوطلبــان اســتخدام يــا 
فارغ التحصيــلان جويــای كار می تواند همزمانی 
يا تقارن پيشــنهادهای مختلف كاری باشد كه از 
كارفرمايان مختلف يا مراكز مختلف اســتخدامی 
)در صورت قبول شــدن در مصاحبه آنان( دريافت 
می كنند. گاه نيز پيش می آيد كه با وجود دريافت 
دعوت به كار از يــك جا، منتظــر دريافت نتيجه 

مصاحبه مركز استخدامی يا كارفرمای ديگر هستيد 
و برای دادن جواب قطعی خود بــه كارفرمای اول 
محدوديت زمانــی داريد.  در چنيــن حالتی چه 
می كنيد؟ آيا پيشــنهاد كار اول را كنار می گذاريد 
و منتظر نتيجــه مصاحبه يــا مصاحبه های ديگر 
می مانيد؟ آيا مطمئن هستيد كه نتيجه مصاحبه های 
ديگر مثبت خواهد بود و شما پيشــنهادهای كار 

ديگری را در آينده دريافت خواهيد كرد؟
در صورتي كه مصاحبه ديگري در پيش رو داريد و 
حس مي كنيد با شركت نكردن در آن يك موقعيت 
شغلي ايده آل را از دست خواهيد داد، به راحتي اين 
مساله را با كسي كه پيشنهاد شغلي اول را به شما 

عرضه كرده در ميان بگذاريد و براي او توضيح دهيد 
كه براي انتخاب گزينه صحيــح به فرصت احتياج 
داريد.  در مواقعي كه چند پيشــنهاد كاري به شما 
مي شــود، هيچ چيز مطمئن تر از اعتماد به حس 
دروني خودتان نيست. اگر دودل هستيد، به فهرست 
اوليه آرمان هاي شغلي تان مراجعه كنيد و ببينيد در 
كدام شغل رضايت بيشتري خواهيد داشت. حسي 
كه در زمان انجام مصاحبه داشتيد نيز براي انتخاب 

گزينه صحيح موثر است. 
اگر پيشــنهادی را قبول می كنيد، می توانيد وارد 
مرحله بعــدی يعنی امضای قــرارداد كار، مذاكره 
)درباره ميزان دقيق حقوق، شرايط كار و مطالبات 

خودتان( و در نهايت اســتخدام شويد. اگر قصد رد 
كردن پيشنهاد يك كار را داريد، می توانيد با ارسال 
نامه يا ايميل، محترمانه تصميم خود را اعلام كنيد. 
از اين نامه يك نسخه كپی تهيه و آن را نزد خود نگه 
داريد؛ چرا كه ممكن است در آينده بخواهيد شغل 
خود يا كارفرمايتان را تغيير دهيد و بتوانيد اين نامه 
را به عنــوان يكی از مداركی كه همــراه خود برای 
اســتخدام مجدد می بريد، همراه داشته باشيد.  به 
خاطر داشته باشيد كه در صورت رد يك پيشنهاد، 
نامه ياد شده را در اسرع وقت برای آنها ارسال كنيد 
تا آنها نيز فرصت لازم برای دعوت از ديگر داوطلب ها 

را داشته باشند.

چگونه كار مورد علاقه خود را انتخاب كنيد؟

استراتژي مقايسه ذهني
دانستني

بانك گشاينده اعتبار
ممكن است اعتبار در فرض بسيار نادري به صورت 
برگشت ناپذير گشــايش يابد. اثر اعتبار نسبت 
به بانك گشــايش كننده در اين فرض مي تواند 
تا حدود زيادي بــا فرضي كه اعتبــار به صورت 
برگشت ناپذير گشــايش مي يابد، متفاوت باشد. 
اما به لحاظ نادر بــودن اين نوع اعتبــار و اينكه 
 قواعد متحدالشكل يوسي پي 600 نيز اصل را بر 
برگشــت ناپذير بودن اعتبار گذاشــته است، از 
پرداختن به آن خــودداري مي كنيم و به حالتي 
مي پردازيم كه متعهد به صورت برگشــت ناپذير 
يا همان الزامي براي بانك گشاينده پس از اينكه 
قبولي فروشنده را از بانك واسطه دريافت نمود، 
متعهد به پرداخت وجه اعتبار در زمان مقرر تا سقف 
مبلغي كه در اعتبار گشايش شده تعيين گرديده 
است مي باشد. البته پرداخت وجه منوط به انجام 
تعهدات از ســوي ذينفع در حدود شرايط اعتبار 
است. يعني تحويل اســناد حمل و بيمه و ساير 
مواردي كه در اعتبار شرط شده است. لذا با توجه به 
اينكه بانك گشايش كننده در مقابل ذينفع متعهد 
به پرداخت است، نامبرده مي تواند عليه آن بانك 
اقامه دعوا نموده و مبلغ اعتبار را با خسارات وارده 
در اثر عدم پرداخت وجه اعتبار بدون عذر قانوني 
مطالبه كند. پرسشي كه در اينجا مطرح مي شود 
اين است كه بانك گشايش كننده در مقابل خريدار 
نيز متعهد مي شود يا به عبارت ديگر خريدار يا همان 
متقاضي اعتبار مي تواند الزام بانك را به پرداخت 
وجه اعتبار از مرجع صلاحيت دار درخواست كند؟ 
در پاســخ چنين مي توان گفت؛ با توجه به اينكه 
بانك گشــاينده به موقع اعتبار پرداخت نكرده، 
ممكن است خسارات غيرقابل جبراني به خريدار 
وارد شود. مطالبه خسارات وارده به خريدار از باب 
تسبيب امكان پذير است. اما در خصوص مطالبه 
اصل مبلغ بايد به اين نكته توجه كرد، آيا تعهد بانك 
گشــاينده در مقابل خريدار است يا اين تعهد در 
مقابل ذينفع به وجود مي آيد؟ با توجه به اينكه در 
واقع تعهد خريدار در مقابل فروشنده را كارسازي 
مي نمايــد و علي رغم اصل اســتقلال اعتبارات 
اسنادي پذيرش امكان طرح دعوي از سوي خريدار 
مغاير با اصول حقوقي نيست. اما شكي نيست كه 
ذينفع مي تواند به بانك گشاينده مراجعه كند و 

مبلغ اعتبار را مطالبه كند. 

حقوق کسب و کار آموزش

 زياد  ي د  وســت شــد  ن با كارمند  ان زير د  ست و 
همچنين فاصله گرفتن زياد   از آنها هر د  و تخريب 
كنند  ه است. شــما بايد   اول به فكر ايجاد   يك تيم 
منسجم باشيد   و حد   اعتد  ال را نگه د  اريد  . شايد   قبل 
از عهد  ه د  ار شد  ن چنين مسئوليتي، با همكارانتان 
بسيار صميمي بود  ه ايد  . اما اكنون وضعيت متفاوت 
است. تمركزتان فقط د  ر د  ستيابي به اهد  اف باشد  . 

با كسي رود  ربايستي ند  اشته باشيد  !
از همين روزهاي اول، ياد  تان باشد   د  اد  ن قول هايي 
كه نتوانيــد   آنها را عملي كنيــد  ، عواقب بد  ي به 
همراه خواهد   د  اشت. د  ر اين صورت كارمند  انتان 
روي شما حساب نخواهند   كرد  . يكی از بزرگ ترين 
اشتباهات مد  يران تازه كار اين است كه د  ر ماه های 

اوليه كار به د  نبال تغيير همه افراد   و همه عناصر 
د  ر سازمان خود   هستند  . د  قت كنيد   كه از حيطه 
وظايف خود   خارج نشــويد  . زيــرا همانطور كه 
كارمند  ان شما تحت نظارت شما هستند  ، شما هم 
تحت نظارت مد  ير د  يگري هستيد  . پس مراقب حد   

و حد  ود  ها باشيد  .
به ياد   د  اشــته باشــيد   كه شــما قد  رت انتقاد   از 
كارمند  انتان را د  اريد  . پس د  ر مواقعي كه اشتباهي 
د  ر كار آنها مي بينيد   از تذكر د  اد  ن و انتقاد  ، اجتناب 
نكنيد  . زيرا د  ر آخر كار، شــما بايد   جوابگو باشيد  . 
البته مد  يران هم نياز به مد  يريــت د  ارند  ، به ويژه 
اگر به تازگی وارد   حوزه كاری خود   شــد  ه باشند  . 
هيچگاه تلاش نكنيــد   كه همــه راهنمايی ها و 

پشــتيبانی ها را به تنهايی انجــام د  هيد  ، چون 
شكســت می خوريــد  . مي توانيد   از يــك مد  ير 
كاركشــته د  ر مواقع مختلف كمــك بگيريد  . از 
تمركز روي پروژه هاي خُــرد   اجتناب كنيد  ، زيرا 
كارمند  ان اين وظيفه را به د  وش مي كشند  . بهتر 
است تمركزتان بر مسائل كلاني باشد   كه د  ر حيطه 

مد  يريتي شماست.

چگونه یک مدیر کمتر اشتباه کند

درباره آنچه كه مي خواهيد و چيزهايي كه بين شما و 
آن فاصله مي اندازند، بينديشيد: در ذهن تان تا نقطه 
مطلوب برويد و برگرديد! اين اســتراتژي مقايسه 

ذهني ناميده مي شود. 
تصور كنيد در زمان دســتيابي بــه هدف تان چه 
احساســي خواهيد داشــت. تا جايي كه مي شود 

آن را در ذهن تان روشن و روشــن تر تصوير كنيد. 
سپس متوجه موانعي شــويد كه در بين راه  به آنها 
برخواهيد خورد. مثلا اگر دوست داريد شغلي بهتر 
و با درآمد بالاتر به دست آوريد، بايد با تخيل درباره 
احساس غرور و لذتي كه از پذيرفتن يك پيشنهاد 
شغلي فوق العاده از سازماني برجسته به شما دست 

مي دهد، شروع كنيد. سپس مي توانيد به چيزهايي 
كه بين شما و آن پيشنهاد مطبوع فاصله انداخته اند 
فكر كنيد؛ مثلا كمبود مهارت هــا. آيا توجه به اين 
موضوع باعث نمي شــود كه شما روزمه تان را كمي 

بهبود بدهيد؟
خيال پــردازي دربــاره اينكــه گرفتــن آن 

شــغل چقــدر خــوب خواهــد بــود، مي تواند 
 خيلي لذت بخش باشــد اما شــما را به ســرمنزل 

مقصود نمي رساند. 
تكنيك مقايســه ذهني آرزوها و خيالات شما را با 
متمركز كردن تان بر آنچه براي رسيدن به آنها مورد 

نياز است، به واقعيت تبديل مي كند.


